
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده، با تاکید بر 
نقش زنان نوآور و کارآفرین، گفت: زنان می توانند بازیگر 
اصلی و پیش برنده برای رسیدن به حکمرانی موفق و 

پایدار باشند.
به گزارش مهر، زهرا بهروزآذر، در مجمع زنان سازمان 
همکاری شانگهای در شــهر چینگدائو که با موضوع 
توانمندسازی دیجتال و مشارکت زنان در اقتصاد توسط 
فدراســیون زنان چین در حال برگزاری است، افزود: 
عدالت، شفافیت و بهره گیری کامل از تمام ظرفیت ها، 
سه اصل اساســی حکمرانی موفق و پایدار برای حل 
چالش هاســت. امروز زنان به عنوان نیمی از سرمایه 
فکری، تخصصی و انسانی جوامع نقش و اهمیت ویژه 
ای در شناسایی و رفع این چالش ها پیدا کرده اند. در این 
میان، نقش زنان نوآور و کارآفرین در همگانی شدن این 
باور حائز اهمیت است و زنان می توانند بازیگر اصلی و 

پیش برنده برای رسیدن به این هدف باشند.
صمیمانه از جناب آقای شــیء جیــن پینگ رئیس 
جمهور محترم چین برای ارســال پیام خردمندانه و 
صمیمانه ایشان تشکر می کنم. همه ما به یاد داریم که 
این مجمع بواسطه ابتکار ایشان برگزار شد و این مهم 
نشانگر جایگاه والا و اهمیت موضوع توسعه زنان در نگاه 
ایشان است. پیام ایشان در خصوص نقش پیشران زنان 
در تمدن و توسعه جهانی و تاکید بر توسعه دیجیتال 
جهت تقویت نوآوری و توانمندسازی زنان امیدبخش 

و قابل تقدیر است.
ضمن تشکر از میزبانی گرم برگزار کنندگان این اجلاس 
مهم، خرســندم که در چینگ دائو زیبا در آستانه ۷۵ 
امین سالگرد تأســیس جمهوری خلق چین، و ۷۵ 
امین سالگرد تأسیس فدراسیون زنان چین در اجتماع 
زنان قدرتمند عضو سازمان همکاری شانگهای حضور 

دارم. و از رئیس فدراسیون زنان چین، خانم شن، بابت 
ابتکارات مدبرانه و متخصصانه ایشان تشکر می کنم و 
اعلام می کنم که در مسیر تحقق این پیشنهادات در 

کنارشان هستیم.
ما در دنیای امــروز با چالش های پیچیــده ای روبرو 
هســتیم. محرومیت هــای اقتصادی-اجتماعــی، 
بحران های زیست محیطی و تغییرات اقلیمی، تهدید 
یا نقض صلح و امنیت بین المللی، فقر و تهدید امنیت 
غذایی، بیکاری و اشــتغال ناکافــی، مهاجرت و کوچ 
اجباری، تأثیرات فرهنگی جهانی شدن و در معرض 
خطر قرار گرفتنِ فرهنگ های محلی و بومی، مسائلی 
هستند که امروز به نحوی با آن درگیر هستیم، مسائلی 
که به هم مرتبط بوده و یکدیگر را تشــدید می کنند. 
موضوعاتی که به نحوی با توسعه اقتصادی و بالتبع آن 
با توسعه کسب و کارها ارتباط پیدا می کند. و شاید راه 
حل آن نیز در همین حوزه باشد. اما نه راه حل سنتی، 

بلکه راه حلی جامع و نوآورانه.
در گذشته، شاید کافی بود که کســب وکارها پس از 
بروز خطاها یا تأثیرات منفی در جامعه، در چارچوب 
 )Responsibility social( مسئولیت اجتماعی
به جبران بپردازند. اما امروز، لازم اســت از همان ابتدا 
و پیش از شروع کسب وکار، به این پرسش پاسخ داده 
شود که این کسب وکار چگونه می تواند به طور همزمان 

ارزش های اقتصادی و اجتماعی را ایجاد کند.
بنابراین راه حــل نوآورانه و جامع بــرای مقابله با این 
چالش ها این اســت که از مدل هــای رایج و معمول 
کسب وکار که صرفاً به دنبال افزایش سود مالی هستند، 
به سوی مدل هایی حرکت کنیم که علاوه بر سودآوری، 
به حل مسائل اجتماعی و ایجاد ارزش های اجتماعی 
و محیط زیســتی نیز توجه دارند. پــس امروز دیگر 

کارآفرینی تجاری به تنهایی کافی نیست؛ بلکه باید به 
سمت کارآفرینی اجتماعی حرکت کنیم که همزمان با 
ایجاد کسب وکار به حل مسائل اجتماعی نیز توجه دارد.
حرکت در این مسیر مسئولیت جمعی میان دولت ها، 
نهادهای مدنی و کسب وکارهای بخش خصوصی است 
و هرکدام باید در این حوزه نقش بپذیرند و به تعهداتشان 
عمل کنند. عدالت، شفافیت و بهره گیری کامل از تمام 
ظرفیت ها، سه اصل اساسی حکمرانی موفق و پایدار 
برای حل این چالش هاست و امروز زنان به عنوان نیمی 
از سرمایه فکری، تخصصی و انســانی جوامع نقش و 
اهمیت ویژه ای در شناسایی و رفع این چالش ها پیدا 
کرده اند. و در این میان نقش زنــان نوآور و کارآفرین 
در همگانی شــدن این باور حائز اهمیت است و زنان 
می توانند بازیگر اصلی و پیش برنده برای رســیدن به 

این هدف باشند.
ما زنان مسیر پرفراز و نشــیبی را پیموده ایم؛ و فارغ 
از مرزهای جغرافیایــی و فرهنگی، امــروز کنار هم 
هستیم. تجربیات مشــترکی به عنوان یک زن داریم 
که در مدیریت و تعادل بخشی همزمان کار و زندگیمان 
 )Community( آموخته ایم که ما را به یک اجتماع
و پیکره واحد تبدیل کرده اســت. این تجربیات، به ما 
بینشی عمیق از نیازهای جامعه بخشیده است. با تکیه 
بر توانایی های ذاتی مان در همدلی، همیاری و نوآوری، 
توانسته ایم موانع بسیاری را از پیش رو برداریم. امروز، 
با اطمینان می توانیم بگوییم که ما زنان عاملان تغییر 
هستیم و می توانیم با هم متعهد شویم که با استفاده از 
تمامی ظرفیت های خود، به ویژه در حوزه های فناوری، 
اقتصاد و سیاست، به بهبود زندگی همه انسان ها کمک 
کنیم تا دنیایی عادلانه تر، دوست داشتنی تر و پایدارتر 

داشته باشیم.

وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه اگر می خواهیم 
اقدام بزرگی در نظام تعلیم و تربیت ایجاد کنیم باید 
قدر معلمان را بدانیم، گفت: ما باید به نحوی عمل کنیم 
که معلم هیچ دغدغه ای نداشته باشد. به گزارش مهر، 
علیرضا کاظمی وزیر آموزش و پرورش در اختتامیه 
دومین رویداد بین المللی الف تا با اشاره به بازگشایی 
مدارس و آغاز سال تحصیلی جدید گفت: امیدواریم 

مهری پرنشاط و امید آفرین را آغاز کنیم.
وی با قدردانی از فرهنگیان که بــار اصلی تعلیم و 
تربیت بر دوش آنهاست، گفت: من به عنوان یک معلم 
این افتخار نصیبم شده است که در خدمت جامعه 
معلمین، دانش آموزان و خانواده های آنان و مجموعه 
نظام تعلیم و تربیت باشــم اما همــه می دانیم این 
نظام تعلیم و تربیت با انباشتی از مسائل و مشکلات 

گوناگون مواجه است.
وزیر آموزش و پــرورش تاکید کرد: زمانی می توانیم 
به آموزش و پرورشی پیشرو و تمدن ساز دست پیدا 
کنیم که آموزش و پرورش دغدغه و مســئله اصلی 
همه ملت باشد. اما متأسفانه آنچه که تاکنون دیده و 
شنیده ایم؛ انباشتی از مسائل حل نشده است؛ علی رغم 
همه تأکیدات مقام معظم رهبری این آرزوی دیرینه 
ایشان در بخش های مختلف محقق نشده و آموزش و 
پرورش به جایگاه واقعی خود نرسیده است و معلمان 
هنوز مرجعیت علمی خود را در جامعه پیدا نکرده اند.

کاظمی گفت: اگر می خواهیم اقدام بزرگی در نظام 
تعلیم و تربیت ایجاد کنیم باید قدر معلمان را بدانیم 
و دو عنصر و دو مؤلفه مهم مدرسه و معلم را بر صدر 
بنشانیم. ما باید به نحوی عمل کنیم که معلم هیچ 
دغدغه ای نداشته باشــد. وی با بیان اینکه باید نظام 
تعلیم و تربیت را در مسیر اصلی خود حرکت دهیم 

گفت: نگاه کوچک انگارانه به نظام تعلیم و تربیت باید 
از بین برود. تربیت پیچیده ترین عمل در نظام هستی 
است و اگر پیچیده ترین مسئله و مهم ترین مأموریت 
جامعه بشــریت تربیت اســت پس باید مهم ترین 

مأموریت یک حکومت باشد.
وزیر آموزش و پرورش افزود: آنچه قرار است با همه 
توان و در کنار هم همدلانه آن را دنبال کنیم؛ پایبندی 
همه ما به میثاق است و آن میثاق چیزی نیست جز 
تحقق ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش. برای 
تحقق ســند تحول بنیادین مجموعه ای از اقدامات 

باید رقم بخورد.
وی با بیان اینکه برای تحقق سند تحول مأموریت های 
گوناگونی بر عهده ماست گفت: بخشی از مأموریت ها 
ناظر به طراحی بخشــی ناظر به اجرا و بخشی ناظر 
به پشتیبانی است؛ اما یکی از مهم ترین و مؤثرترین 
بخش ها همین الگوسازی و نمونه سازی است که در 
رویداد الف تا می بینیم. وی با بیان اینکه نمونه سازی 
و الگوسازی در مسیر سند تحول یکی از حلقه های 
مفقوده در نظــام تعلیم و تربیت بوده اســت گفت: 
اگرچه جســته و گریخته در برخی از بخش ها و در 
قالب برنامه های مختلف شاهد نشان دادن الگوهای 
جزئی بودیم اما هرگز این الگوها در سراســر کشور 

دیده نمی شد.
کاظمی با تاکید بر اینکه می توانیم اتفاقات خوبی را 
در نظام تعلیم و تربیت رقم بزنیم گفت: با یک فکر و 
ایده خوب و با یک معلم خلاق و توانمند و با یک مدیر 
با انگیزه نشان می دهیم که فکر و انگیزه های خوب تا 
چه حد می تواند همه نداشته های ما را پر کند. کاظمی 
با تاکید بر اینکه باید قدر معلمان و مدیران الگو و نمونه 
خود را بدانیم اظهار کرد: اگر قرار اســت قله سازی و 

نمونه سازی اتفاق بیفتد صرف برگزاری یک رویداد 
الف تا این امر محقق نخواهد شد.

وی با اشــاره به لــزوم انتقــال تجربه ها و انتشــار 
دســتاوردهای رویداد الف تا در بدنــه نظام تعلیم و 
تربیت گفت: به نظر می رسد برای آنچه مقام معظم 
رهبری در این زمینه اندیشیده و طرح کرده اند؛ راهی 
طولانی در پیش داشته و نیاز به همفکری و هم اندیشی 

بیشتری داریم.
کاظمی با اشاره به اینکه مهم ترین مخاطب رویداد الف 
تا معلمان و مدیران هستند، گفت: زمانی می توانیم 
این تجربیات را به دوردست ترین نقاط کشور برسانیم 
که زمینه دسترســی همه معلمان و مدیــران را به 
این تجربیات به معنای واقعی فراهم کنیم. اگر قرار 
است این اتفاق بیفتد باید ســال آینده رویداد الف تا 
را به دل استان ها و شهرستان ها ببریم و با دو رویکرد 
)منطقه ای، استانی( و ملی دنبال کنیم. البته باید از 
موازی کاری و هدر رفت منابع در حوزه های مختلف 

پرهیز کنیم.
وی خطاب به حجت الاسلام خسروپناه دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی گفت: ما باید به عنوان متولیان 
نظام تعلیم و تربیت کاری کنیم که از توان مدیریتی 
این الگوهای مدیریت در بالاترین ســطوح مدیریت 
کشور هم استفاده کنیم. ما باید نظام مدیریتی آموزش 
و پرورش را به افراد محدودی منحصر نکنیم. باید زمینه 
را برای حضور گسترده و مؤثر این نخبگان حوزه تعلیم 
و تربیت در عرصه های علمی و تربیتی و مدیریتی و 
اجرایی مهیا کنیم. کاظمی در پایان ابراز امیدواری کرد 
با عنایات خداوند متعال و اهل بیت عصمت و طهارت 
و و با همکاری و همفکری همه صاحب نظران اتفاقات 

خوبی در عرصه انتقال تجربیات رقم بزنیم.

فرمانده کل انتظامی کشور گفت: برای بازگشت اتباع 
به میهن شان و جلوگیری از بازگشت آنها برنامه هایی 

را در حوزه انسداد مرزها در دست اجرا داریم.
سردار احمدرضا رادان در کمیسیون امنیت ملی که 
با محوریت امنیت جنوب اســتان کرمان و با حضور 
نمایندگان این استان و اعضائ کمیسیون امنیت ملی 
در استانداری کرمان برگزار شد، ضمن گرامیداشت 
یاد شهدای دیار ســردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
اظهار کرد: بنا به واکاوی هــای انجام گرفته پیرامون 
بسیاری از مسائل و مشکلات کشور و مسائل پیرامونی 
می بینیم که هزینه در بسیاری از موارد از جمله امور 
مربوط به مرز عین سرمایه و کسب درآمد برای میهن 

عزیزمان است.
وی افزود: در ایــن رابطه حتی اگــر از پنج درصد از 
میزان قاچاقی که از مبادی غیر رسمی وارد می شود 
جلوگیری کنیم بسیار تا بسیار برای کشور مفید و موثر 
خواهد بود چه اینکه اگر این جلوگیری ها به صورت 

گسترده تر و در حوزه مبارزه همه جانبه با ورود مواد 
مخدر نیز صورت بگیرد شاهد موفقیت های بیشتری 

خواهیم بود.
ســردار رادان اضافه کرد: در بحث معتادان نیز نیاز 
به رویکردهای اصلاحی، مراقبتی و زیرساخت های 
خاصی وجود دارد و در حوزه طرد اتباع نیز اقداماتی 
در دست اقدام اســت و باید ببینیم چه رویکردهایی 
نیاز و قابل انجام است تا از بازگشت مجدد این افراد 

جلوگیری شود.
فرمانده کل انتظامی کشور با تاکید بر ضرورت اتخاذ 
قوانین بازدارنده در بسیاری از مؤلفه های وقوع جرم، 
حرکت سریع تر پلیس به سمت هوشمندی را نیز در 

گرو تامین زیرساخت های لازم برشمرد.
فرمانده کل انتظامی کشور با اشاره به حرکت نسبتا 
شتابان پلیس به سمت هوشمندسازی اظهار کرد: از 
جمله نمونه های این حوزه یکی در ماموریت اربعین و 
امور شناسایی، تشخیص هویت و اختصاص و تحویل 

گذر زیارتی در دو کشور ایران و کشور میزبان بود به 
نحوی که مردم هم اذیت نشدند و از همکاران انتظامی 
قدردانی کردند؛ در حوزه سرقت هم به سمت استفاده 
از پابند الکترونیک رفتیم بــه نحوی که این مورد در 
کنترل شمار زیاد سارقان با ســابقه بالای ۱۰ فقره 
سرقت کمک زیادی کرد و اگر این طرح کامل شود 
شاهد موفقیت های بیشتری نیز در حوزه مراقبت از 

مجرمان و کشف جرائم خواهیم بود.
به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی فرماندهی 
انتظامی استان کرمان، سردار رادان در ادامه سه ضلع 
شــکل گیری امنیت را شامل »دســت اندرکاران« 
،»مخاطبان مجرم امنیتی« و ضلع سوم را »آموزش 
های حوزه پیشگیری« برشمرد و بیان کرد: برآیند این 
سه ضلع یا رضایتمندی مردم از امنیت و یا عدم رضایت 
می شود که البته باید به هر سه ضلع به شکل متناسب 
با هم توجه کنیم و  ضمن آن باید قوانین متناسبی هم 

داشته باشیم و آن ها را به خوبی اجرا کنیم.

باید کاری کنیم معلم هیچ دغدغه ای نداشته باشدنقش زنان در حکمرانی موفق و پایدار

برای بازگشت اتباع به میهن شان برنامه هایی در دست اجرا داریم
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سرمقاله
تجدیدنظر 

در پایه های مالیاتی 

در دنیایی زیست می کنیم 
که مجبــور به  مــراوده با 
جهان پیرامون هســتیم و 
اصولاً اقتصاد بدون ارتباط 
با دیگران سروســامان نمی گیرد، امــا منظور از 
این ارتباط این نیســت که به  هر ابزاری که غرب 
برای پیشــبرد اقتصاد به  آن متوسل می شود ما 
هم متوسل شویم؛ ما در چهار دهه گذشته نشان 
دادیم توان اصلاح ابزارهایی که غرب برای پیشبرد 
اهداف اقتصادی خود به  کار می گیرد را داریم، مانند 
استفاده از بانکداری اسلامی و اوراق مشارکت. یکی 
از مهمترین موارد تحقق رونق اقتصاد بدون نفت، 

تجدیدنظر در پایه های...

  عبدالمجید شیخی، تحلیلگر 
اقتصادی

متن کامل  د ر صفحه 3
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از بازارسازی شرکت های دانش بنیان حمایت می شود

رونق فروش محصولات 
ایران ساخت

مالیات 50 درصد از مشاغل صفر است

کاهش فرار مالیاتی در سایه شفاف سازی
صفحه3

صفحه3

افزایش  خرید  تضمینی  گندم
خرید   تضمینی   گندم   به 12 میلیون   تن   رسید

رئیس مرکز راهبری ستادهای ویژه توسعه اقتصاد 
دانش  بنیــان معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری با بیــان اینکه، در 
یازدهمین نمایشگاه تجهیزات، مواد آزمایشگاهی 
و تست آزمون پیشــرفته ایران ساخت حدود ۳۷۰ 
شــرکت، بیش از ۹ هزار مدل محصــول را عرضه 
کردند، از فــروش ۱۵۶ میلیارد تومانی محصولات 
ایران ســاخت در این نمایشــگاه خبر داد. صادق 
توسلی زاده با اشاره به برنامه ریزی انجام شده برای 
برگزاری دوازدهمین نمایشــگاه تجهیزات، مواد 
آزمایشگاهی و تست آزمون پیشرفته ایران ساخت 
افزود: این نمایشگاه ۲۳ تا ۲۶ آذرماه سال جاری و 
همزمان با بیســت و چهارمین نمایشگاه پژوهش، 
فناوری و فن بازار وزارت علوم تحقیقات و فناوری در 
محل نمایشگاه بین المللی تهران برگزار می شود. وی 
هدف از برگزاری این نمایشگاه را حمایت از بازارسازی 
شرکت های دانش بنیان و فناور فعال در این حوزه 
و با رویکرد توســعه بازار شــرکت ها به بخش های 
صنعتی در حوزه تست و آزمون پیشرفته عنوان کرد. 
رئیس مرکز راهبری ستادهای ویژه توسعه اقتصاد 
دانش بنیان معاونت علمی تصریح کــرد: در دوره 
یازدهم نمایشگاه که دی ماه سال ۱۴۰۲ برگزار شد؛ 
حدود ۳۷۰ شرکت، بیش از ۹ هزار مدل محصول را 
عرضه کردند که تاکنون منجر به فروش حدود ۱۵۶ 
میلیارد تومانی محصولات در نمایشگاه شده است. 
توسلی زاده، همچنین »توسعه بازار در کنار توسعه 
فناوری و رشد شــرکتها« را از جمله اهداف اصلی 
برنامه ایران ساخت خواند و ادامه داد: در سالهای اخیر 
با توجه به بازخوردهایی که از شرکت های حاضر در 
این رویداد و همچنین خریــداران دریافت کردیم 
مانند درخواســت کاهش قیمت تجهیزات عرضه 
شده توسط شرکت به علت توسعه فناوری و بهبود 

فرآیندهای تولید و یا خرید...
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اقتصاد2
ایران

دیوان محاسبات: 
۸۱ میلیون ایرانی سال گذشته 

یارانه گرفتند
دیوان محاسبات کل کشور اعلام کرد: بر اساس 
یافته های این نهاد در سال گذشته ۸۱ میلیون نفر 

ایرانی یارانه دریافت کرده اند.
به گــزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین 
الملل دیوان محاسبات کشور، یافته های این نهاد 
نظارتی نشان می دهد در سال ۱۴۰۲، حدود ۸۱ 
میلیون ایرانی یارانه دریافت کرده اند؛ همچنین 
۱۶۰ هزار و ۲۰ نفر از فهرست یارانه بگیران حذف 
شــدند و تعداد ۲ میلیون و ۲۲۸ هزار و ۵۲۷ نفر 
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان 

متقاضیان جدید، مشمول دریافت یارانه شده اند.
بر اســاس این گزارش، با توجه به عدم ارســال 
برخط اطلاعات توسط ۵۱ دستگاه و عدم ارسال 
هیچگونه اطلاعات از سوی ۳ دستگاه و همچنین 
نقصان اطلاعات ارائه  شــده توسط دستگاه های 
اجرایی، امکان استحقاق سنجی متقاضیان جهت 
دهک بندی، با بهره برداری از شاخص های دقیق، 

هدفمند و اثربخش فراهم نیست.
این نهاد نظارتی ضمن تاکید بر اجرای دقیق قانون 
و رسیدگی به تخلفات، اعلام کرد که دستگاه ها 
باید در جهت برقراری عدالت اجتماعی و شفافیت، 
اقدامات لازم در جهت ارســال اطلاعات دقیق و 

کامل را انجام بدهند.

واریز ۱۰ همت از شبکه بانکی 
برای حمایت از بورس

صندوق توسعه بازار ســرمایه ۵ همت اوراق تبعی 
تأمین مالــی را بــرای تجهیز منابع با مشــارکت 
صندوق ها، نهادها و شرکت های حاضر در بازار سرمایه 
منتشر کرد که بالغ بر ۴ همت آن به فروش رفت. به 
گزارش مهر به نقل از پایگاه خبری بازار سرمایه ایران 
)سنا( مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق 
بهادار با اشاره به بخشی از اقدامات ثبات آفرین سازمان 
بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: صندوق توسعه بازار 
سرمایه ۵ همت اوراق تبعی تأمین مالی را برای تجهیز 
منابع با مشارکت صندوق ها، نهادها و شرکت های 
حاضر در بازار سرمایه منتشر کرد که بالغ بر ۴ همت 

آن به فروش رفت.
در ادامه قادر معصومی خانقــاه گفت: در ماه های 
گذشته تلاش های زیادی انجام شــد تا برخی از 
مشکلات و ریســک های مترتب بر بازار مدیریت 
شوند. او در ادامه با اشاره به تلاش و همکاری نهادها 
و سایر سازمان های درگیر افزود: اخذ موافقت بانک 
مرکزی با برخی از پیشــنهادهای سازمان بورس، 
تصویب واریز مبلغ ۱۰ همت از شــبکه بانکی در 
هیأت عالی بانک مرکزی برای حمایــت از بازار و 
همکاری مناسب شبکه بانکی برای واریز وجوه از 
جمله اقداماتی بودند که برای بهبود وضعیت بازار در 
دستور کار سازمان بورس و اوراق بهادار قرار گرفت. 
معصومی خانقاه اعــلام کرد: همچنان پیگیری ها 

بابت دریافت مبالغ باقی مانده، ادامه دارد.
مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق 
بهادار به دیگر اقدام انجام شده تاکید کرد و افزود: 
صندوق توسعه بازار سرمایه ۵ همت اوراق تبعی 
تأمین مالــی را برای تجهیز منابع با مشــارکت 
صندوق ها، نهادها و شــرکت های حاضر در بازار 
سرمایه منتشر کرد که بالغ بر ۴ همت آن به فروش 
رفت. او با اشاره به افزایش ضریب اعتباری سهام 
اعلام کرد: مصوبه هیأت مدیره مبنی بر افزایش 
ضریب از ۷۰ بــه ۷۵ اخذ، ابلاغ و اجرایی شــد و 
این موضوع به کاهش فشار از طرف شرکت های 
کارگزاری به مشتریان اعتباری بابت فروش سهام 

و همچنین افزایش نصاب اعتبارگیری منجر شد.
معصومی به انتشار اوراق تبعی بیمه ای با مشارکت 
۳۲ ناشر بورسی، ۲۰ ناشــر فرابورسی و صندوق 
تثبیت بازار سرمایه برای سرمایه گذاران با پرتفوی 
حداکثر ۵ میلیارد ریالی، تاکید کرد و گفت: سازمان 
بورس مجوز تســهیل گری لازم بابت انتشار این 
اوراق را صادر و اقدامات لازم توسط صندوق تثبیت 
انجام شــد. مدیر نظارت بر بورس های سازمان 
بورس و اوراق بهادار خاطرنشــان کرد: همچنین 
پیگیری های متعدد از طرف شرکت های بورس 
تهران و فرابورس ایران انجام و سبب ارسال مدارک 
و مستندات توســط تعدادی از ناشران بورسی و 
فرابورسی شد. او به تمدید رعایت نصاب خرید و 
نگهداری سهام توسط صندوق های سرمایه گذاری 
در اوراق با درآمد ثابت اشاره کرد و افزود: این امر 
سبب کاهش فشار فروش از طرف این صندوق ها و 
ایجاد انگیزه خرید در برخی از آن ها شد. معصومی 
خانقاه در پایان گفت: ضمن درخواست از بانک ها 
و ناشران بورســی و فرابورسی واجد شرایط برای 
همکاری بیشــتر و ســریع تر، گفــت؛ از فعالان 
اقتصادی و بازار ســرمایه درخواست همراهی در 

پیگیری و اجرای کامل این موارد را داریم.

خبر

یــک کارشــناس بــازار 
مسکن با بیان اینکه طرح 
»واحدهــای ۲۵ متری«، 
یک تهدید جدی برای بازار 
مسکن است، گفت: اجرای 
این طرح نه تنها مشــکلی را در بازار حل نمی کند، 

بلکه حتی موجب گرانی مسکن نیز می شود.
به گزارش مهر، بازار خرید و فروش مسکن در چند 
سال گذشته تورم بی سابقه ای را پشت سر گذاشته 
و اکنون مردم نه تنها قدرتی برای خرید خانه ندارند 
بلکه تأمین هزینه های مربوط به اجاره بها نیز هر روز 
برای آنها سخت تر می شــود اما مشکلات امروزی 
مســکن ناشــی از ترک فعل هایی است که توسط 
مدیران در دهه های اخیر صورت گرفته اســت؛ به 
عبارت دیگر، زمانیکه دولت ها در بازه زمانی سکان 
داری خود، به وظیفه تأمین و عرضه مسکن که نیاز 
اساسی کشــور متعهد نمی شــوند، علاوه بر اینکه 
مشــکلات جدی رخ می دهد، معضلات قبلی بازار 

مسکن را نسبت به گذشته شدیدتر می شود.
زمانی که که مساله تأمین مســکن مورد نیاز طی 
۴ الی ۸ سال از عملکرد دولت ها به مرور زمان حل 
نشود، این مشــکلات به دولت های بعدی منتقل 
خواهد شــد؛ بدین ترتیب علاوه بــر چالش های 
جدید، انباشت مشــکلات دولت های پیشین نیز 

شرایط را پیچیده تر می کند. استان تهران جمعیت 
زیادی دارد که این شــاخص در کنار افزایش تورم 
این شــهر را تبدیل به گران ترین شهر کشور کرده 
و وجود تقاضای زیاد برای مســکن، موجب ایجاد 
شگردهای زیادی برای ســاخت آپارتمان از جمله 
ســاخت واحدهای ۲۵ متری شــده اســت. البته 
این طرح به ســرعت از سوی مســئولان دولتی و 
نمایندگان مجلس تکذیب شــد و متولیان بر عدم 

صدور مجوز برای ساخت چنین واحدهایی تاکید 
کردند اما به نظر می رسد، مخالفت صرف متولیان 
با ســاخت واحدهای ۲۵ متری کار به جایی نبرده 
 و این موضوع نیازمند ورود جــدی مراجع قانونی 

کشور است.
در این رابطه فرشــاد ایلاتی کارشناس مسکن در 
گفت وگو با مهر با اشــاره به اینکه ساخت مسکن 
۲۵ متری موجب گرانی مسکن می شود، گفت: بر 

اساس قوانین و استاندارها برای هر یک نفر ۳۰ تا ۳۵ 
متر فضا برای زندگی در نظر گرفته شده، بنا بر این 
یک واحد مناسب برای آغاز زندگی یک زوج، ۶۰ تا 
۷۰ متر اســت؛ بدین ترتیب ساخت این واحدهای 
کوچک مقیاس دردی از کمبود مســکن کشــور، 

دوا نمی کند.
وی در خصوص اینکه متولی طرح »واحدهای ۲۵ 
متری« با ادعای آنکه با عرضه این واحدها، قیمت 
مسکن در بازار به تعادل می رسد، افزود: اگر از منظر 
اقتصادی بخواهیم به این واحدها در بازار مســکن 
نگاه کنیم به هر مقدار که زمین خردتر شود، قیمت 
آن نیز بیشتر می شود؛ بنا بر این به هر مقدار خانه 
کوچک تر باشد، گران تر هم می شود، زیرا زمین یا 
خانه کوچک مقیاس تقاضای مــازاد در بازار ایجاد 

می کند.
ایلاتی ادامه داد: با توجه به موارد ذکر شده، دولت 
نباید اجازه دهد تــا زمین کم تر از میــزان تقاضا 
خردتر و خانه کوچک تر شود، طرح واحدهای ۲۵ 
متری نه تنها مشــکلی را حل نمی کند، بلکه حتی 
مطرح کردن این مساله در رســانه ها، خانه را نیز 
در بازار گران تر می کنــد. همچنین اگر هم اکنون 
وضعیت بازار مســکن را با ۳۰ سال گذشته قیاس 
کنیم، متوجه خواهیم شــد کــه میانگین مقیاس 
خانه از ۱۶۰ متر بــه ۸۰ متر کاهش داشــته که 
 همین دلیل یکــی از عوامل جدی بــرای گرانی 

خانه است.

»واحدهای ۲۵ متری«، دردی از معضلات دوا نمی کند

انتقاد از ساخت واحدهای کوچک متراژ

چک رمزدار حذف می شود
با اعلام بانک مرکزی، در راستای التزام بخشی 
به شرایط صدور و استفاده از چک های تضمین 
شده، مقدمات ممنوعیت صدور چک رمزدار به 
صورت تدریجی و گام به گام در شــبکه بانکی 

اجرایی می شود.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، 
بانک مرکزی با صــدور اطلاعیه ای اعلام کرد: 
این بانک در راســتای التزام بخشی به شرایط 
صدور و اســتفاده از چک های تضمین شده با 
هدف جلوگیری از اســتفاده های نامتعارف از 
چک های مزبور، احراز هو یت دقیق اشــخاص 
ذ ینفع و پیشگیری از پولشویی )بخشنامه شماره 
۳۱۸۱۷۵ /9۷ مورخ ۱۱ /۰9 /۱۳9۷ مدیریت کل 
مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشوئی( 
از ســال ۱۳9۷ و همچنین تمهیدات اجرایی 
تکمیلی صورت گرفته براساس ابلاغیه شماره 
۲۰9۶۲ مورخ ۲۸  /۲  /۱۴۰۰ ریاســت جمهور 
در رابطه با اصــلاح و الحاق مــوادی به قانون 
»اصلاح قانون صدور چک« )بخشنامه شماره 
۷۷۴۱9 /۰۰ مورخ ۱۷ /۰۳ /۱۴۰۰ مدیریت کل 
مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشوئی( 
شامل تخصیص شناسه صیادی به چک تضمین 
شده و ایجاد شفافیت حداکثری در زمینه صدور 
و گردش چک تضمین شــده از طریق سامانه 
صیاد)پیچک( )بخشنامه شماره ۲۷۸9۴۴ /۰۰ 
مورخ ۲۴ /۰9 /۱۴۰۰ اداره نظام های پرداخت( 
طرح حذف چک رمزدار در شــبکه بانکی را در 

دستور کار قرار داده است.
 بانک مرکزی با نظرداشت مزایای چک تضمین 
شده نسبت به چک رمزدار متعاقب اجرای قانون 
پیش گفت، مشابهت کارکردی با چک رمزدار 
که می تواند ابزار جایگزین آن باشــد، ضرورت 
شفاف ســازی و ایجاد امکان نظارت متمرکز 
بر نحــوه و حجم تبادل چک های اشــخاص و 
همچنین کاهش هزینه های عملیاتی بانک ها 
با برچیدن روال سنتی پذیرش و پردازش چک 
رمزدار مترصد اعلام ممنوعیــت صدور چک 

رمزدار در شبکه بانکی می باشد.
از ایــن رو لازم اســت مقدمات اجرا شــدن 
ممنوعیت صدور چک رمزدار به صورت تدریجی 

و گام به گام در شبکه بانکی فراهم گردد.

صادرات مــرغ از ۵۰ هزارتن 
فراتر می رود

بنابر آمار از اواخر سال گذشته برای نخستین 
بار در زمره صادرکنندگان مرغ قرار گرفتیم که 
پیش بینی می شود تا پایان سال میزان صادرات 
از ۵۰ هزارتن فراتر رود. بنابر آمار ظرفیت تولید 
سالانه ۳ میلیون تا ۳ میلیون و ۲۰۰ هزارتن مرغ 
در کشــور وجود دارد، درحالیکه حداکثر نیاز 
کشور ۲.۲ تا ۲.۳ میلیون تن است که در صورت 
بازاریابی مناسب ، ثبات  در تصمیم گیری ها و 
عدم اتخاذ تصمیمات خلق الساعه به سهولت 

می توان ارزآوری مناسبی از این طریق داشت.
همه ساله در بحث تامین مرغ و تنظیم بازار با 
مشکلاتی روبرو بودیم که دولت برای جلوگیری 
از التهابات قیمت و تامین نیاز کشــور اقدام به 
واردات می کرد، درحالیکه از اواخر سال گذشته 
به سبب اتخاذ سیاســت های مناسب مبنی بر 
افزایش حجم جوجه ریــزی ها به صادرکننده 
مرغ تبدیل شدیم به طوریکه بنابر آمار از ابتدای 
سال بیش از ۱۸ هزار و ۳۰۰ تن مرغ به بازارهای 
هدف صادر شده است و پیش بینی می شود تا 
پایان سال در صورت ثبات در تصمیم گیری های 

صادراتی به ۵۰ هزارتن برسد.
ســید صدرالدین عظیمی نایب رئیــس اتحادیه 
مرغداران می گوید: با احتساب جوجه ریزی های 
اخیر، ماهانه ۲۴۰ تا ۲۶۰ هزارتن مرغ در کشــور 
تولید می شــود، درحالیکه این میزان مازاد بر نیاز 
بازار داخل است. عظیمی افزود: بنابر آمار پتانسیل 
صادرات سالانه ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزارتن مرغ به بازارهای 
هدف وجود دارد که از این محل امکان ارزآوری یک 

میلیارد دلار ارز به بازارهای هدف وجود دارد.
ارسلان قاســمی رئیس کمیسیون کشاورزی 
اتاق تعاون گفت: بنابر قانون برنامه هفتم، هیچ 
ممنوعیت صادراتی جزء آنکه یکسال قبل اعلام 
شود، عملیاتی نیست. البته استثنائاتی هم جزء 
در مــوارد ضرورت دارد. همچنیــن بنابر ماده 
۲۳ قانون احکام دائمــی ممنوعیت صادرات 
بدلیل تنظیم بازار داخل ممنوع است و کالاهایی 
همچون مرغ که یارانه بــه آن تعلق می گیرد، 
صادرات آن با بازگشــت ارز  آزاد اســت و اگر 
ممنوعیتی ایجاد شــود، این ممنوعیت خلاف 
قانون اســت و از طریق دیوان عدالت اداری و 
سایر مراجع نظارتی این تصمیم خلق الساعه 

لغو خواهد شد.
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رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: اواخر این ماه مزایده سراسری املاک 
دولتی در راستای مولدسازی دارایی ها انجام می شود.

به گزارش تســنیم، ابراهیم بازیان رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: 
در راستای مولدسازی دارایی های دولت، استان ها تا پایان دولت سیزدهم 
۴ هزار و ۶۰۶ ملک را شناسایی کردند. از این تعداد، ۲ هزار و ۵۵۲ ملک به 
تصویب هیات عالی مولدسازی رسیده، ارزش افزایی ۱ هزار ۳9۵ ملک در 
حال انجام و تصویب است و ۳۵۷ ملک هم قیمتگذاری شده اند. در مجموع، 

۵9۶ مورد عرضه شده و ۲۱۳ مورد هم فروش رفته یا تهاتر شده است. وی 
در ادامه اظهار کرد: در اواخر شــهریور نســبت به املاکی که مصوباتشان 
دریافت شده و ارزش افزایی و قیمتگذاری شده اند، مزایده سراسری ملک 
برگزار خواهد شد. امیدواریم از این طریق بتوانیم بخشی از اعتبارات مورد 
نیاز پروژه های نیمه تمام را تامین مالی کرده و بخشی از تکالیف بودجه را 

نیز انجام دهیم.
گفتنی است؛ دی ۱۴۰۱ بود که با پیشنهاد رؤسای قوای سه گانه و موافقت 

رهبر انقلاب کمیتــه ای هفت نفره ماموریت پیدا کرد تــا اموال، املاک و 
دارایی های دولت را به منظور تامین بودجه مورد نظر دولت در کمترین زمان 

ممکن به فروش برساند.
این هیات هفت نفره قرار است درباره دارایی های دولت اعم از املاک و اراضی 
و مستغلات را که به صورت مازاد در اختیار قوه مجریه است، تصمیم گیری 
کند، تا از حالت راکد خارج شده و در مسیر تامین مالی پروژه های نیمه تمام 

یا متوقف به کار گرفته شود.

برگزاری اولین مزایده املاک در دولت جدید 
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مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با اشاره به بخشی از اقدامات ثبات آفرین سازمان 
بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: صندوق توسعه بازار 
سرمایه ۵۰۰۰ میلیارد تومان اوراق تبعی تامین مالی 
را برای تجهیز منابع با مشارکت صندوق ها، نهادها و 
شرکت های حاضر در بازار سرمایه منتشر کرد که بالغ 

بر ۴۰۰۰ میلیارد تومان آن به فروش رفت.
به گزارش ایســنا، قادر معصومی خانقــاه - مدیر 
نظارت بر بورس های ســازمان بــورس - گفت: در 
ماه های گذشــته تلاش های زیادی انجام شــد تا 
 برخی از مشــکلات و ریســک های مربوط به بازار، 

مدیریت شوند.
وی در ادامه با اشاره به تلاش  و همکاری نهادها و سایر 
سازمان های درگیر افزود: اخذ موافقت بانک مرکزی 
با برخی از پیشنهادهای سازمان بورس، تصویب واریز 
مبلغ ۱۰ همت از شبکه بانکی در هیأت عالی بانک 
مرکزی برای حمایت از بازار و همکاری مناسب شبکه 
بانکی برای واریز وجــوه از جمله اقداماتی بودند که 
برای بهبود وضعیت بازار در دستور کار سازمان بورس 
و اوراق بهادار قرار گرفت و پیگیری ها برای دریافت 

مبالغ باقی مانده، ادامه دارد.
مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس و اوراق 
بهادار به دیگر اقدام انجام شده اشــاره کرد و افزود: 
صندوق توســعه بازار ســرمایه پنج همــت اوراق 
تبعی تامین مالی را برای تجهیز منابع با مشــارکت 
صندوق ها، نهادها و شرکت های حاضر در بازار سرمایه 
منتشر کرد که بالغ بر چهار همت آن به فروش رفته 

اســت. معصومی خانقاه در رابطه با افزایش ضریب 
اعتباری ســهام اهظار کرد: مصوبــه هیأت مدیره 
مبنی بر افزایش ضریب از ۷۰ بــه ۷۵ اخذ، ابلاغ و 
اجرایی شــد و این موضوع به کاهش فشار از طرف 
شرکت های کارگزاری به مشــتریان اعتباری بابت 
 فروش سهام و همچنین افزایش نصاب اعتبارگیری 

منجر شد.
وی با اشاره به انتشار اوراق تبعی بیمه ای با مشارکت 
۳۲ ناشر بورسی، ۲۰ ناشر فرابورسی و صندوق تثبیت 
بازار سرمایه برای سرمایه گذاران با پرتفوی حداکثر 
پنج میلیارد ریالی، تاکید کرد: سازمان بورس مجوز 
تسهیل گری لازم بابت انتشــار این اوراق را صادر و 
اقدامات لازم توسط صندوق تثبیت انجام شده است.

مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس و اوراق 
بهادار خاطرنشان کرد: همچنین پیگیری های متعدد 
از طرف شرکت های بورس تهران و فرابورس ایران 
انجام که منجر به ارسال مدارک و مستندات توسط 

تعدادی از ناشران بورسی و فرابورسی شد.
وی در پایان به تمدید رعایت نصاب خرید و نگهداری 
سهام توسط صندوق های سرمایه گذاری در اوراق با 
درآمد ثابت اشاره کرد و افزود: این امر سبب کاهش 
فشــار فروش از طرف این صندوق ها و ایجاد انگیزه 
خرید در برخی از آن ها شــده و ضمن درخواست از 
بانک ها و ناشران بورســی و فرابورسی واجد شرایط 
برای همکاری بیشتر و سریع تر از فعالان اقتصادی و 
بازار سرمایه درخواست همراهی در پیگیری و اجرای 

کامل این موارد را داریم.

مدیرکل هوشمندســازی و فناوری های نوین 
شرکت تولید، انتقال وتوزیع نیروی برق )توانیر( 
با تاکید بــر اینکه نصب کنتورهای هوشــمند 
یک ضرورت اساسی اســت، گفت: نیمی از بار 
مصرفی در شــبکه برق رویت پذیر شده است و 
اندازه گیری دقیق آن توسط کنتورهای هوشمند 

انجام می شود.
به گزارش ایرنا از توانیر، »حامد احمدی« درباره 
تاثیر ایــن موضوع در برنامه ریــزی ها و مزایای 
آن افزود: وقتی ابعاد شــبکه از یک حدی بالاتر 
می رود، نیاز به ابزارهایی اســت که لزوما سنتی 
و قدیمی نیســتند و نمی توانند پاسخگوی نیاز 

شبکه باشند.
وی ادامــه داد: به طور مثال، زمانی اســتفاده از 
گوشــی موبایل کالایی لوکس بــود اما اکنون 
به نیاز تبدیل شــده اســت، زیرا بســیاری از 
 کارهای روزانه از طریق همین گوشــی ها انجام 

می شود.
این مســئول از الزام قانون برنامــه هفتم برای 
پایش هوشــمند 9۰ درصد بار مصرفی شبکه 
برق کشــور خبر داد. احمدی خاطرنشان کرد: 
در خصوص کنتورهای هوشــمند نیز نخستین 
و مهمترین چیــزی که صنعــت بزرگی مانند 
برق برای توســعه، کنترل و بهره برداری بهینه 
و مهمتر از همــه در کاهش هزینه ها و مدیریت 
 مصرف نیاز دارد، انــدازه گیری دقیق از مصرف 

برق است.

مدیــرکل هوشمندســازی و فناوریهای نوین 
توانیر گفت: امسال در ابتدای همه خروجی های 
پســت های فوق توزیع و فیدرها )جایی که برق 
به محله و مجموعه ای از مصــارف نهایی مانند 
منازل یک منطقه می رسد( یک کنتور هوشمند 
گذاشته شد و به این ترتیب اطلاعات آن را دقیق 

رصد می کردیم.
احمدی اضافه کرد: همچنین با هماهنگی انجام 
شــده با یکی از اپراتورهای مخابراتی کشــور، 
مشترکان منطقه شناسایی و به صورت مستقیم 
برای مشــترکان همان منطقه پیامک ارسال و 
به آنان نســبت به وضعیت افزایشــی بار شبکه 
اطلاع رســانی و برای کاهش مصرف درخواست 

و راهکار ارائه شد.
وی خاطرنشان کرد: اکنون این تبدیل به یک نیاز 
و ضرورت شده و برای توسعه آن هم برنامه ریزی 
شده است که بر اساس هدف گذاری انجام شده 
در قانون تا انتهای برنامه هفتم باید 9۰ درصد از 
بار مصرفی شبکه از طریق کنتورهای هوشمند 

رصد شود.
مدیــرکل هوشمندســازی و فناوریهای نوین 
توانیر درباره گذر از ناترازی تابســتان و وظایف 
و مســئولیت ها در این خصوص گفت: فرهنگ 
مدیریت مصرف نباید فراموش شود، زیرا شدت 
مصرف انرژی ایران شامل همه مصرف کنندگان 
خانگی، تجــاری، صنعتــی و... ۲ برابر میانگین 

جهانی است.

پسته یکی از اصلی ترین کالای صادراتی ایران است و زمانی رتبه اول 
جهانی در عرصه تولید را داشت اما چند سالی است که این جایگاه به 
دلیل تحریم ها، گرمایش زمین، قطع برق، طولانی شدن دوره آبیاری 
و... دست خوش تغییرات شده و حال این صنعت در رتبه دوم قرار دارد.
به گزارش ایسنا، خشکبار ایرانی در کنار فرش، از گذشته دور اصلی ترین 
کالای صادراتی ایران را تشــکیل می دادند و این محصولات در بسیاری 
از نقاط جهان با نام ایران شــناخته می شوند. پســته یکی از مهم ترین 
محصولات بخش کشاورزی است به شکلی که ایران جایگاه دوم دنیا را در 
تولید پسته دارد. این محصول از نظر میزان ارزآوری نیز رتبه اول را در بین 
محصولات باغبانی کشور دارا و به عنوان یک محصول راهبردی مطرح 
است. تاحدود ۱۰ سال پیش ایران در تولید و صادرات پسته به عنوان یک 
کالای منحصربه فرد در رتبه اول جهان قرار داشت، اما طی سال های اخیر 

امریکا در تولید و صادرات جایگاه اول را از ایران ربوده است.
قبلا تا ۸۰ درصد پسته تولیدی کشــور از باغات استان کرمان تامین 
می شــد ولی با توسعه پســته کاری در ســایر نقاط کشور مخصوصا 
استان های خراسان رضوی، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، سمنان، 
یزد، مرکزی، قزوین، فارس و مناطقی از اســتان تهران، سهم استان 
کرمان به ۵۰ درصد نزدیک شــده و این صنعت محلی تبدیل به یک 

صنعت ملی شده است.
چین و کشــورهای خاور دور، هند، روســیه، کشــورهای اروپایی و 
کشورهای عربی اصلی ترین کشــورهای مقصد صادراتی پسته ایرانی 
هستند. در حال حاضر پســته صادراتی فندقی و احمدآقایی ایران در 

بازارهای جهانی در حدود ۷ تا ۱۱ دلار قیمت دارد که بر اساس وضعیت 
بازار عرضه و تقاضا با معامله می شــود که البته این قیمت ها بسته به 

میزان عرضه و تقاضای جهانی ممکن است کمتر یا بیشتر شوند.
طبق تخمین انجمن پسته، میزان تولید پسته در سال زراعی ۱۴۰۱-
۱۴۰۲ حدود ۱۸۰ هزار تن بود که با مانده انبار ۲۰ هزار تنی از ســال 
قبل جمعا ۲۰۰ هزار تن موجودی داشــتیم. از این میزان ۱۲۵ هزار 
تن پسته به ارزش بیش از یک میلیارد دلار به بازارهای هدف صادر و 
حدود ۲۵ هزارتن به مصرف داخلی رسید و مابقی حدود ۵۰ هزار تن 

هنوز موجود است.
محمودرضا مهدوی اناری- فعال صنعت پسته و عضو کمیته باغبانی و 
عضو هیئت امنای انجمن پسته ایران- در گفت و گو با ایسنا، با توجه 
به اخبار منتشر شده مبنی بر افزایش ۱۵ درصدی تولید پسته در سال 
جاری اظهار کرد: ما هیچ افزایش تولیدی نداشتیم. عدد ۳۰۰ هزار تنی 
که اعلام شده، رکوردی است که هرگز به آن نرسیده ایم. در یک سال پر 
خسارت همچون امسال این آمار بسیار عجیب است. ما نمی دانیم آمار 
و اطلاعاتی که از سوی وزارت جهاد کشاورزی ارائه شده از چه منابع و 
به چه شکلی استخراج شده اند ولی ما باغداران به طور کاملا محسوس 
مشاهده می کنیم که محصول به دلیل نوسانات دمایی زمستان ۱۴۰۲ 
و ابتدای بهــار ۱۴۰۳ و قطعی برق چاه های کشــاورزی دقیقا در اوج 
گرمای مستمر ۴۳ درجه تابستان دچار آسیب شده و قطعی برق باعث 
خاموشی چاه ها شد و مدار آبیاری تا ۳۰ درصد طولانی تر شد و از حد 

آستانه تحمل درختان فراتر رفت.

 وی افزود: بنابراین امسال محصولاتی که روی درخت هستند، پوکی 
و نیم مغزی و دهنبست زیادی دارند و از لحاظ سایز نیز لطمه دیده اند. 
برآورد ما این است که در ارقامی مانند فندقی و احمدآقایی بین ۱۰ تا 
۲۰ درصد و ارقام کله قوچی و اکبری بین ۲۵ تا ۳۵ درصد محصول از 
بین رفته است. بنابراین، این آمار و اطلاعات افزایش تولید بسیار خوش 

بینانه و تعجب  برانگیز است.
 وی ادامه داد: یک منبع آمــار دیگر نیز وجود دارد کــه وزارت جهاد 
کشــاورزی ارائه می دهد اما نمی دانم بر چه مبنا و اساسی این آمار را 
استخراج می کند و تخمین می زند ولی آمار جهاد به نظر ما امسال بسیار 
خوشبینانه است. سومین منبع آمار، صادرات گمرک است که حدودا 
یک سال دیگر مشخص می شود که به چه میزان صادرات داشته ایم. ولی 
از میزان مصرف داخلی آمار دقیقی وجود ندارد و صرفا به تخمین های 
کلی طبق شرایط اقتصادی مردم وابسته هستیم چون تنها حجم کمی از 
پسته توسط واحدهای صنعتی دارای آمار مصرف می شود ولی از مصرف 
سنتی آمار دقیقی وجود ندارد. اخیرا هم به علت بحث تعهد ارزی، در 
صادرات قاچاق صورت می گیرد و آمار دقیقی در این زمینه  نیز وجود 

ندارد. پس تنها آمار معتبر و رسمی در صادرات، آمار گمرک است.
عضو هیئت امنای انجمن پســته ایران افزود: آمار ۳۰۰ هزار تنی که 
وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرده است بسیار خوشبینانه است چراکه 
امسال میزان تولیدات سیر نزولی داشته است. اگر سال گذشته میزان 
تولیدات ۱۸۰ هزار تن تخمین زده شــد، در ســال جاری ۱۰ درصد 

حداقل کمتر از سال گذشته بوده است.

نصب کنتورهای هوشمند یک ضرورت اساسی است۴۰۰۰ میلیارد تومان از اوراق تبعی فروخته شد

کاهش ۱۰ درصدی تولید پسته نسبت به سال گذشته

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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مجــری طــرح خودکفایــی گنــدم وزارت 
جهــاد کشــاورزی گفــت: بر اســاس آخرین 
گــزارش ســامانه شــرکت بازرگانــی دولتی 
ایران )ســیفا( تا امــروز، ۱۱ میلیــون و ۹۴۲ 
هزار تن گندم از کشــاورزان به ارزش ۲۱۰.۴ 
 هزار میلیــارد تومــان خرید تضمینی شــده

 است.
ســهراب ســهرابی دربــاره آخریــن وضعیت 
خریــد تضمینــی گنــدم اظهــار داشــت: 
ایــن میــزان خریــد تضمینــی نســبت به 
مدت مشــابه ســال زراعی گذشــته ۱.۶۲۰ 
 میلیون تــن معادل ۱۶ درصد رشــد نشــان 

می دهد.
مجــری طــرح خودکفایــی گنــدم وزارت 
جهاد کشــاورزی دربــاره پرداخــت مطالبات 
گندمکاران، افزود: تاکنــون ۱۶۱ هزار میلیارد 
تومــان از پول کشــاورزانی که گنــدم خود را 
بــه مراکز دولتــی خریــد تضمینــی تحویل 
داده انــد، پرداخت شــده و پرداخــت مابقی 
وجوه نیز در حال پیگیری از ســوی ســازمان 
 برنامــه و بودجــه و وزارت جهاد کشــاورزی

 است.
وی به ۱۰ اســتان برتر خریــد تضمینی گندم 
اشــاره کرد و افزود: اســتان های خوزستان با 
یــک میلیــون و ۶۲۳ هــزار تن، کردســتان 
 یــک میلیــون و ۱۶۷ هــزار تــن، گلســتان
 یک میلیون و ۱۱۰ هــزار تن، فارس ۹۱۴ هزار 
تن، کرمانشاه ۸۲۵ هزار تن، همدان ۷۰۵ هزار 
تن، آذربایجان غربی ۶۷۰ هزار تن، آذربایجان 
شرقی ۵۹۵ هزار تن، لرســتان ۵۳۶ هزار تن، 
خراسان رضوی ۵۲۳ هزار تن بیشترین میزان 
 خریــد تضمینی گنــدم را به خــود اختصاص 

داده اند.
سهرابی درباره ۱۰ اســتان پیشرو که بیشترین 
رشــد میزان خرید تضمینی گندم سال جاری 
را در مقایسه با سال گذشــته داشته اند، گفت: 
گلســتان ۱۰۰ درصــد، اصفهــان ۹۵ درصد، 
خراسان شمالی ۸۳ درصد، مرکزی ۷۲ درصد، 

همدان ۷۲ درصــد، چهارمحال و بختیاری ۴۲ 
درصد، اردبیــل ۳۸ درصد، خراســان رضوی 
۳۸درصد، آذربایجان شرقی ۳۸ درصد، خراسان 
جنوبی ۳۳ درصد، قزویــن ۳۴ درصد و زنجان 
۲۰ درصد رشد نســبت به خرید تضمینی سال 

گذشته داشت.
مجری طــرح خودکفایی گنــدم وزارت جهاد 
کشــاورزی با بیــان اینکه عملیات برداشــت 
گندم در اســتان ها با اقلیم سرد همچنان ادامه 
دارد، گفــت: با توجه به افزایــش تولید و خرید 
تضمینی گندم ســال جاری تمامی نیاز گندم 
خبازی ها و صنف و صنعت کشور از محل تولید 
 داخل تامین خواهد شد و نیاز به واردات گندم 

نخواهیم داشت.
وی در مورد تولید بذر گندم گفت: میزان خرید 
گندم بذری در طبقــات پرورشــی، مادری و 
گواهی شــده از ۵۰۰ هزار تن گذشــت و بالغ 
 بــر ۹۷ درصد برنامــه تولید بذر ســال جاری 

محقق شده است.
سهرابی مهم ترین دلایل افزایش تولید و خرید 
تضمینی گندم ســال جاری را شــرایط دمایی 
و بارندگی مناســب و پراکنش خوب در فصل 
بهار، تــاش و همت بلند کشــاورزان، مصرف 
متعادل کودهای شــیمیایی با تاکید بر مصرف 
کودهای فسفاته و پتاسه، افزایش مصرف بذور 
برچسب دار و تنوع بخشی ارقام، مبارزه با آفات، 
بیماری ها و علف های هرز، توســعه کشت های 
مکانیزه، توسعه سامانه های نوین آبیاری و طرح 
 جهش تولید در دیمزارها، آموزش کشــاورزان

 و... برشمرد.
مجــری طــرح خودکفایــی گنــدم وزارت 
جهاد کشــاورزی درباره اجــرای طرح جهش 
تولیــد دیمزارهــا که بــرای چهارمین ســال 
اجرایی شــد، افــزود: از ســطح ۵.۲ میلیون 
هکتاری ســال جــاری ۳.۵۵ میلیــون هکتار 
مرتبط با گنــدم بوده و بیشــترین بهره مندی 
 را از ایــن طــرح محصــول گنــدم اســتفاده 

کرده است.

میادین میوه و تره بار که زمانی محلی 
برای خرید میوه با قیمت های مناسب 
بودند این روزها دیگر در آن خبری از 
میوه ارزان نیست و بخش قابل توجهی 
از میوه ها در محدوده هر کیلوگرم ۵۰ 

هزار تومان به فروش می رسد.
به گزارش تســنیم ، قیمت میوه چند 
وقتی است که شــاهد نرخ های جدید 
به خود دیده اســت که کمتر ســابقه 
داشته اســت به طوری که کف قیمت 
اکثر میوه های موجود در بازار به ازای 
هر کیلوگــرم در محــدوده ۵۰ هزار 
تومان )حتی در میادین میوه و تره بار 

شهرداری تهران( به فروش می رسد.
خیار به عنوان یک صیفی که معمولاً 

قیمــت پایین تــر دارد، بر اســاس 
مشاهدات میدانی در تهران تا ۷۰ هزار 
تومان نیز به فروش می رسد و نرخ این 
محصول در میادین میوه و تره بار ۳۲ 
هزار تومان است. قیمت سیب نیز در 
بازار بر اساس مشاهدات میدانی در 
تهران ۴۰ تا ۸۰ هزار تومان به فروش 
می رسد و در میادین مرکزی میوه و 
تره بار ۵۰ هزار تومان قیمت گذاری 

شده است.
قیمت هر کیلو گرم موز خوشه ای نیز 
درحالی در میادین میــوه و تره بار ۶۵ 
هزار تومان به فروش می رسد که نرخ این 
محصول در بازار )تهران( نیز در محدوده 

۸۰ هزار تومان عرضه می شود. 

بنابر گفته مسئولان، نوسازی بافت های فرسوده یکی از 
مهم ترین برنامه ها و سیاست هایی است که بازار مسکن 
را نجات می دهد. روند نوسازی بافت های فرسوده یکی از 
مهم ترین اقدامات و برنامه هایی است که نقش بسیار مهم 
و حائز اهمیتی در بازار مسکن دارد و با اجرای دقیق و کامل 

این طرح می توان امید داشت که بخش زیادی از محات 
فرسوده در تهران و سایر شهر های کشور نوسازی شده 
است. براساس این گزارش به گفته بسیاری از کارشناسان 
اجرا و نوسازی بافت های فرسوده در شرایط کنونی نقش 
موثری در افزایش تولید مسکن دارد و از طریق این طرح 

می توان بخشــی از عقب ماندگی های مسکن را برطرف 
کرد. همچنین با توجه به آنکه بخش زیادی از واحد های 
فرسوده کشور در محات کم برخوردار و جنوب شهر قرار 
دارد بنابراین اجرای این طرح خود می تواند زمینه ســاز 
افزایش  تولید مسکن برای دهک های پایین جامعه باشد.

تحلیل درآمدهای مالیاتی 
در پنج ماه امســال نشان 
می دهد که ســهم مالیات 
کارکنان بخــش عمومی 
و خصوصــی ۱۲ درصد و 
سهم مالیات مشاغل و اصناف ۶ درصد از کل مالیات 

وصولی است.
به گزارش ایرنا، کل درآمدهای وصولی ســازمان 
امور مالیاتی در پنج ماه امســال ۴۰۶ هزار میلیارد 
تومان گزارش شده است که این آمار نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشــد ۴۴ درصدی و نسبت به 
رقم مصوب قانون بودجه ۸۰ درصد محقق شــده 
است. از این مبلغ سهم مالیات بر درآمدها در همین 
مدت، ۷۷ هزار و ۵۹۴ میلیارد تومان است که حدود 
۱۶ هزار و ۱۱ میلیارد تومان ســهم مالیات حقوق 
کارکنان بخش عمومی و حــدود ۳۲ هزار و ۸۲۵ 

میلیارد تومان سهم مالیات بخش خصوصی است.

در واقع سهم مالیات حقوق کارکنان بخش عمومی 
۴ درصد و ســهم مالیات حقــوق کارکنان بخش 
خصوصی ۸ درصد از کل مالیات وصولی اســت در 
مجموع ســهم مالیات کارکنــان ۱۲ درصد از کل 

مالیات دریافتی است.
مالیات مشاغل در پنج ماه امسال ۳۲ هزار میلیارد 
تومان وصول شده است که ۶ درصد از کل مالیات را 
به خود اختصاص داده است در مقایسه مشخص می 
شود که کارکنان بخش دولتی و خصوصی ۲ برابر 
اصناف در کشور مالیات پرداخت می کنند. هر چند 
سهم اصناف از پرداخت مالیات تنها ۶ درصد است 
اما سهم این قشر در اقتصاد کشور ۳۰ درصد گزارش 

شده که سهم قابل توجهی است.
بر اساس گزارش های سازمان امور مالیاتی کشور در 
حوزه اصناف و مشاغل حدود هشت میلیون مودی 
فعال هستند که نیمی از این قشر مالیاتشان صفر 
است و نیم دیگر مالیاتی ۶ درصدی را از کل مالیات 
پرداخت می کنند. طبق این گــزارش، ۲۰ درصد 
از اصناف مالیاتی بین صفر تــا پنج میلیون تومان 

پرداخت می کنند و حــدود ۱۰ درصد دیگر بین 
پنج تا ۱۰ میلیون تومان و ۱۲ درصد بین ۱۰ تا ۳۰ 
میلیون تومان مالیات در ســال پرداخت می کنند 
و تنها ۸ درصد از اصنــاف ۳۰ میلیون تومان به بالا 

مالیات سهم مالیاتشان است.
اصناف مختلف بر اساس نوع مشاغل و درآمدی که 
کسب می کنند مالیات های مختلفی پرداخت می 
کنند به عنوان مثال سازمان امور مالیاتی کشور در 
سال ۱۴۰۱ گزارشی از سرانه مالیات هر صنف در 
سه سال را منتشر کرد که بر اساس آن مشاغلی از 
جمله پزشــکان و دندانپزشــکان، نمایشگاه داران 
خودرو، دفترداران اسناد رسمی، بنگاهداران اماک، 
رستوران داران و طافروشان در سال مالیاتی بین ۹ 

تا ۳۵ میلیون تومان پرداخت می کنند.
همچنین وصولی مالیات از صنف شیرینی و قنادی، 
لوازم یدکی خــودرو، وکا، هنرمندان، ســیگار و 
تنباکو، کیف و کفش و ابزار فروشان مبلغی بین ۶ 
تا ۸ میلیون تومان در سال و سهم مالیات صاحبان 
مشاغل لوازم خانگی، فرش، لوازم صوتی و تصویری، 

نوشت افزارها و مسافرخانه ها بین سه تا ۵ میلیون 
تومان در سال است. سازمان امور مالیاتی کشور در 
دوره جدید تحولی با هوشمندسازی نظام مالیاتی 
و به روز رسانی بیش از ۵۰ سامانه به دنبال رویکرد 
ارتباط مســتقیم بین مودی و ممیزی اســت تا با 
شفاف ســازی جلوی فرارهای مالیاتی را گرفته و 
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مالیات ۵۰ درصد از مشاغل صفر است

کاهش فرار مالیاتی در سایه شفاف سازی

گرانی میوه به میادین میوه و تره بار نیز رسید

۳۷ درصد تهرانی ها در بافت های فرسوده ساکن هستند

اراده بر ايجاد تولید دانش بنیان اولويت است

خرید تضمینی گندم به ۱۲ میلیون تن نزدیک شد

عبدالمجید شیخی، تحلیلگر اقتصادی
تجدیدنظر در پایه های مالیاتی 

در دنیایی زیست می کنیم که مجبور به  مراوده 
با جهان پیرامون هستیم و اصولاً اقتصاد بدون 
ارتباط با دیگران سروســامان نمی گیرد، اما 
منظور از این ارتباط این نیست که به  هر ابزاری 
که غرب برای پیشبرد اقتصاد به  آن متوسل 
می شود ما هم متوسل شویم؛ ما در چهار دهه 
گذشته نشــان دادیم توان اصاح ابزارهایی 
که غرب برای پیشبرد اهداف اقتصادی خود 
به  کار می گیــرد را داریم، مانند اســتفاده از 

بانکداری اسامی و اوراق مشارکت.
یکی از مهمترین موارد تحقق رونق اقتصاد بدون 
نفت، تجدیدنظر در پایه های مالیاتی و جلوگیری 
از فرار مالیاتی است. اگر این مساله را بتوان اصاح 
کرد تا از فرار مالیاتی جلوگیری شود، درآمد بالقوه 
ناشی از فرار مالیاتی احیا می شود. این درآمدها 

بیش از فروش نفت خام در حالت عادی است.
امیدواری به بودجه نیــز ۱۴۰۳ از این جهت 
است که گویا قرار اســت کاهش وابستگی به 
درآمدهای نفتی محقق شــود. وقتی وظیفه 
تنظیم بازار بر عهده دولت است، طبیعتا باید 
ابزار درآمدی بیشتر و متنوع تری وجود داشته 
باشد. معتقدم حجم اقتصاد کشورمان ۷ برابر 
آن چیزی اســت که معمولا بیان می شــود. 
بنابراین دولت می تواند مالیات بسیار بیشتری 
را اخذ کند و حجم فرار مالیاتی از اعداد اعام 

شده بسیار بیشتر است.
فرار مالیاتی سهم کسانی است که در رده های 
بالایی ثروت قرار دارند. اینها مازاد درآمدشان 
وارد چرخــه اقتصاد نمی شــود و اگر چنین 
درآمدهایی احیا شود، چرخه درآمدی فعال تر 
و سریع تر می شود. توصیه به دولت این است 
که نسخه های مهار تورم را از دیدگاه اقتصاد 

اسامی اجرا و پیاده سازی کند.

آگهی تحدید حدود حوزه ثبتی شهرستان قائم شهر 
پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و به استناد تبصره 
ذیل ماده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون اخیر الذکر تحدید حدود اماک مشروحه ذیل در ساعت 

و تاریخهای مقرر در محل وقوع ملک به شرح ذیل به عمل خواهد آمد 
اماک متقاضیان واقع در قریه سید محله کیاکا به شماره ۲ اصلی بخش ۴  .

۷۲۴ فرعی بنام خانم فرزانه میرزائی فرزند حسین در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۱۴۸۳٫۹۰ متر 
مربع طبق رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۰۲۰۰۸۲۰۳ تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۰ هیات قانون تعیین تکلیف 

ساعت ۹ صبح روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۵ 
لذا از متقاضیان و مالکین اماک مجاور وصاحبان حقوق ارتفاقی دعوت میشود در وقت مقرر در محل وقوع ملک 
حضور به هم رسانند بدیهی است در صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده ۱۵ قانون ثبت 
ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید خواهد شد معترضین میتوانند به استناد ماده ۲۰ 
قانون ثبت و مواد ۷۴ و ۸۶ آئین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳۰ روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود 
اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم 
دادخواست به مرجع قضائی نمایند در غیر اینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط متقاضی و یا 

نماینده قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد. 
تاریخ انتشار ۱۴۰۳/۰۶/۲۵ 

مرتضی قاسم پور 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائمشهر 

شناسه آگهی ۱۷۸۰۳۶۲ 

آگهی تحدید حدود حوزه ثبتی شهرستان قائم شهر 
پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی و به استناد تبصره ذیل ماده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون 
اخیر الذکر تحدید حدود اماک مشروحه ذیل در ساعت و تاریخهای مقرر در 

محل وقوع ملک به شرح ذیل به عمل خواهد آمد 
اماک متقاضیان واقع در قریه سید محله کیاکا به شماره ۲ اصلی بخش ۰۴ 
۷۲۳ فرعی بنام خانم فرشته میرزائی فرزند حسین در ششدانگ یک قطعه باغ 
به مساحت ۱۵۱۸,۷۵متر مربع طبق رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۰۲۰۰۸۲۰۶ 

تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۰  هیات قانون تعیین تکلیف . 
ساعت ۹ صبح روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۵  

لذا از متقاضیان و مالکین اماک مجاور و صاحبــان حقوق ارتفاقی دعوت 
میشود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند بدیهی است  در 
صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده ۱۵ قانون ثبت 
ملک مورد تقاضا باحدود اظهار  شــده از طرف مجاورین تحدید خواهد شد 
معترضین میتوانند به استناد ماده ۲۰ قانون ثبت و مواد ۷۴ و ۸۶ آئین نامه 
قانون ثبت ظرف مدت ۳۰ روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود 
اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع قضائی نمایند 
در غیر اینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط متقاضی و یا 
نماینده قانونی وی و بدون توجه بــه اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت 

مقررات ادامه می یابد. 
تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۰۶/۲۵ 

مرتضی  قاسم پور 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائمشهر

شناسه آگهی ۱۷۸۰۳۲۴

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و 

ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی 
تصرفات مالکانه با معارض خانم ماندانا اکرمی به بشماره شناسنامه 
۲۱ بشماره ملی ۲۲۴۹۱۶۴۱۰۱ صادره از کردکوی فرزند محمد رضا 
متقاضی کاســه پرونده که در آن احداث بنا شده است به مساحت 
۱۵۰.۳۶ متر مربع از پاک ۳ اصلی ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۱۸۰۲ 
در ششــدانگ یک قطعه زمین واقع در اراضی اوزینه بخش ۳ حوزه 
ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی 
دارد لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر 
اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو 
ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی 
دادخواست خود را به مرجع ذیصاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم 

دادخواست را به این اداره ارائه نمایند
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/۲۵ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۷/۱۰ 

حجت الله تجری
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان 

شناسه آگهی ۱۷۸۳۱۷۰

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ اماک متقاضیانی که در هیات 
موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و با معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 

اطاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد : 
اماک متقاضیان واقع در قریه سید محله کیاکا پاک ۲ اصلی بخش ۴ 

۷۲۳ فرعی بنام خانم فرشته میرزائی نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۱۵۱۸,۷۵ متر مربع خریداری بدون واسطه از خانم زینب بناری 
مالک رسمی. 

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار ،آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی اســت برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از 
اماکی که قبا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و 
تحدید حدود به صورت همزمان باطاع عموم میرساند و نسبت به اماک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را 

به صورت اختصاصی منتشر می نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/۱۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/۲۵ 
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شناسه آگهی ۱۷۸۰۳۳۲

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ اماک متقاضیانی که در هیات 
موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و با معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 

اطاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد : 
اماک متقاضیان واقع در قریه سید محله کیاکا پاک ۲ اصلی بخش ۴ 

۷۲۴ فرعی بنام خانم فرزانه میرزائی نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۱۴۸۳٫۹۰ متر مربع خریداری بدون واسطه از آقای سید مصطفی 
قاسمی مالک رسمی 

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه .نیست .بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از 
اماکی که قبا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید ،حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و 
تحدید حدود به صورت همزمان باطاع عموم میرساند و نسبت به اماک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را 

به صورت اختصاصی منتشر می نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/۱۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/۲۵ 
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شناسه آگهی ۱۷۸۰۳۶۵
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فناوری و 
اطلاعات

ضریب نفوذ تلفن همراه از ۱۸۰ درصد عبور کرد
بنابر آخرین آمار مربوط به حوزه ارتباطات، ضریب نفوذ پهن باند سیار در کشور 
اکنون از ۱۳۲ درصد عبور کرده و ضریب نفوذ تلفن همراه در کشور ۱۸۰ درصد 
را پشت سر گذاشته است. ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، گزارش 

شاخص های آماری مربوط به بخش ارتباطات در بازه بهار ۱۴۰۳ را منتشر کرد.
بر این اساس تعداد مشترکین تلفن همراه در بهار ۱۴۰۳ به ۱۵۴ میلیون و ۸۲۲ 
هزار و ۳۳۳ مشترک، مشترکین پهن باند سیار به ۱۱۳ میلیون و ۹۴۷ هزار و ۵۰۹ 
مشترک، مشترکین تلفن ثابت به ۲۸ میلیون و ۶۴۵ هزار و ۱۹۲ نفر و مشترکین 

پهن باند ثابت به ۱۱ میلیون و ۱۰۵ هزار و ۶۷۸ مشترک رسیده است.
بر اســاس این آمار، در مشــترکین تلفن همراه ۴.۸۲ درصد، در مشترکین پهن 
باند سیار ۷.۶۸ درصد و در مشترکین پهن باند ثابت ۰.۹۱ درصد رشد داشته ایم. 

مشترکین تلفن ثابت اما کاهش ۲.۰۵ درصدی را تجربه کرده اند.
ضریب نفوذ پهن باند سیار در کشور اکنون از ۱۳۲ درصد عبور کرده است. ضریب 
نفوذ تلفن همراه در کشور ۱۸۰ درصد را پشت سر گذاشته و ضریب نفوذ پهن باند 
ثابت نیز به ۱۲.۹۲ درصد رسیده است. در بخش ضریب نفوذ تلفن ثابت نیز ۳۳.۳۲ 

درصد را تجربه کرده ایم.

صدور ۳۹ هزار اینماد در پنج ماهه نخست سال 
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی، پایــش و مطالعات راهبردی مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی از صدور ۳۹ هزار اینماد در سال جاری خبر داد و گفت: اینماد شرط 
برخورداری از درگاه پرداخت اینترنتی است و کســب وکارهای الکترونیکی نوپا 

می توانند در کمتر از ۱۰ دقیقه اینماد خاکستری دریافت کنند.
به گزارش مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا(، علیرضا جاویدعربشاهی در 
مورد اهمیت اینماد در کسب وکارهای اینترنتی، اظهار داشت: فلسفه شکل گیری 
اینماد احراز هویت، احراز اطلاعات تماس و محل فعالیت صاحبان کسب وکارهای 

اینترنتی است و صرفا مسئله مجوز نیست.
وی افزود: اینماد این امکان را به خریداران می دهد کــه در صورت عدم رضایت 
از کســب وکار بتوانند با در دست داشــتن اطلاعات مورد نیاز، شکایت خود را از 
آن کسب وکار در سامانه هوشــمند رسیدگی به شــکایات مرکز توسعه تجارت 

الکترونیکی به عنوان راهبر این حوزه ثبت و پیگیری کنند.
عربشاهی تصریح کرد: اینماد شرط برخورداری از درگاه پرداخت اینترنتی برای 
واحدهای تجارت الکترونیکی بوده و به منظور حمایت از کسب وکارهای الکترونیکی 
نوپا، روند دریافت اینماد برای آن ها تسهیل شده و می توانند در کمتر از ۱۰ دقیقه 
اینماد خاکستری دریافت کرده و امکان دریافت درگاه پرداخت اینترنتی داشته 

باشند.
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی، پایــش و مطالعات راهبردی مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکــی تصریح کرد: اینماد خاکســتری از نظر حجم و تعــداد تراکنش ها 
محدودیت دارد و سقف تعیین شده ۱۰۰ میلیون تومان و ۱۰۰ عدد تراکنش در 

ماه است.
وی بیان کرد: با ورود کســب وکار به مرحله رشــد و به منظور عبور از محدودیت 
حجم و تعداد می تواند نسبت به دریافت اینماد یک ستاره اقدام کند. وی با اشاره به 
اینمادهای خاکستری اعطا شده، گفت: در همین راستا در سال گذشته به بیش از 
۳۷ هزار کسب و کار اینماد خاکستری اعطا شده است. در پنج ماه نخست امسال 

بیش از ۱۵ هزار کسب وکار نوپا موفق به دریافت اینماد خاکستری شده اند.

 ۳۰ درصد کارمندان سامسونگ بیکار می شوند
به گفته  ۳ منبع آگاه شرکت سامسونگ الکترونیک  ۳۰ درصد نیروی کار خود در 

سراسر جهان را در بخش های مختلف اخراج می کند.
به گزارش مهر به نقل از رویترز، شرکت مذکور به زیرمجموعه های خود در سراسر 
جهان دستور داده کارمندان بخش فروش بازاریابی را ۱۵ درصد و کارمندان بخش 

اداری را تا ۳۰ درصد کاهش دهند.
به گفته یک منبع آگاه این طرح تا پایان سال اجرا می شود و روی کارمندان شرکت 
در قاره آمریکا، اروپا، آسیا و آفریقا تاثیر می گذارد. همچنین ۶ منبع آگاه نیز برنامه 

جهانی سامسونگ برای کاهش نیرو را تایید کرده اند.
البته هنوز مشخص نیســت چه تعداد کارمند اخراج می شــود و چه کشورها و 
واحدهای کسب وکاری بیش از بقیه تحت تاثیر این طرح قرار می گیرند. سامسونگ 
در بیانیه ای اعلام کرد تغییرات مربوط به نیروی کار در برخی عملیات های جهانی 
فرایندی روتین و هدف آن بهبود کارآمدی است. این شرکت هیچ هدف مشخصی 
برای طرح هایش اعلام نکرد و همچنین افزود این برنامه ها روی کارمندان بخش 

تولید تاثیری نخواهد داشت.
این شرکت کره جنوبی در پایان ۲۰۲۳ میلادی ۲۶۷ هزار و ۸۰۰ کارمند دارند که 
بیش از نصف آنها یعنی ۱۴۷ هزار نفر در سراسر جهان مستقر هستند. مشاغل در 
بخش های تولید و توسعه، فروش و بازاریابی شامل ۲۵۱۰۰ نفر می شوند و از سوی 

دیگر ۲۷۸۰۰ نفر در بخش های دیگر فعالیت می کنند.

ترافیک پستی کشور به ۷۰ میلیون مرسوله رسید
فصلنامه آماری مربوط به شــاخص های حوزه ارتباطات در بهار ۱۴۰۳، در بخش 
عملکرد شرکت ملی پست، کل ترافیک پستی کشور را ۷۰ میلیون و ۲۶۵ هزار و 

۷۱۷ مرسوله اعلام کرد.
به گــزارش ایرنا، فصلنامــه آماری ســازمان تنظیــم مقررات مربوط به ســه 
ماه نخســت سال جاری منتشــر شــده و مجموع عملکرد شــرکت ملی پست 
 و شــرکت های خصوصــی ارائــه دهنده خدمــات پســتی نیز بخشــی از این 

گزارش است.
داده های این گزارش نشــان می دهد ترافیک بین الملل در این سه ماه ۱۶ هزار و 
۷۱۵ مرسوله بوده است. از کل مرسولاتی که در کشور توزیع شده، ۹۳.۹۶ درصد 
توزیع موفق داشــته اند و ۱۶.۳۶ درصد از مرسولات نیز در بخش برگشتی داخله 

گزارش شده اند.
میانگین سرعت سیر مرسولات با اولویت به ۲.۷۳ درصد و میانگین سرعت سیر 

مرسولات سریع به ۱.۳۹ درصد رسیده است.
تعداد واحدهای پستی روســتایی در کشــور به چهار هزار و ۴۰۹ واحد و تعداد 
واحدهای پستی شهری نیز ۲ میلیون و ۵۶۷ واحد گزارش شده است. تعداد پروانه  
دفاتر پیشخوان خدمات دولت و بخش عمومی غیر دولتی اکنون به هشت هزار و 
۷۱۲ پروانه رســیده و ۲ میلیون و ۶۳۹ پروانه نیز برای دفاتر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات روستایی صادر شده است.

اخبار

راهبــری  مرکــز  رئیــس 
ستادهای ویژه توسعه اقتصاد 
دانش  بنیــان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با بیان اینکه، 
در یازدهمین نمایشگاه تجهیزات، مواد آزمایشگاهی و 
تست آزمون پیشرفته ایران ساخت حدود ۳۷۰ شرکت، 
بیش از ۹ هزار مدل محصول را عرضه کردند، از فروش 
۱۵۶ میلیارد تومانی محصولات ایران ســاخت در این 

نمایشگاه خبر داد.
به گزارش ایرنا، صادق توسلی زاده با اشاره به برنامه ریزی 
انجام شــده برای برگــزاری دوازدهمین نمایشــگاه 
تجهیزات، مواد آزمایشــگاهی و تست آزمون پیشرفته 
ایران ساخت افزود: این نمایشگاه ۲۳ تا ۲۶ آذرماه سال 
جاری و همزمان با بیست و چهارمین نمایشگاه پژوهش، 
فناوری و فن بازار وزارت علــوم تحقیقات و فناوری در 

محل نمایشگاه بین المللی تهران برگزار می شود.
وی هــدف از برگــزاری ایــن نمایشــگاه را حمایت از 
بازارسازی شرکت های دانش بنیان و فناور فعال در این 
حوزه و با رویکرد توسعه بازار شــرکت ها به بخش های 

صنعتی در حوزه تست و آزمون پیشرفته عنوان کرد.
رئیس مرکز راهبری ســتادهای ویژه توســعه اقتصاد 
دانش بنیان معاونت علمی تصریح کرد: در دوره یازدهم 
نمایشگاه که دی ماه سال ۱۴۰۲ برگزار شد؛ حدود ۳۷۰ 
شــرکت، بیش از ۹ هزار مدل محصول را عرضه کردند 
که تاکنون منجر به فــروش حدود ۱۵۶ میلیارد تومانی 

محصولات در نمایشگاه شده است.
توســلی زاده، همچنین »توســعه بازار در کنار توسعه 
فناوری و رشد شرکتها« را از جمله اهداف اصلی برنامه 
ایران ساخت خواند و ادامه داد: در سالهای اخیر با توجه 
به بازخوردهایی که از شرکت های حاضر در این رویداد 

و همچنین خریداران دریافت کردیم مانند درخواست 
کاهش قیمت تجهیزات عرضه شــده توســط شرکت 
به علت توســعه فناوری و بهبود فرآیندهای تولید و یا 
خرید تجهیــزات با فناوری بالا بــدون حمایت معاونت 
توسط خریداران نشــان می دهد که تا حد قابل قبولی 
حمایت های معاونت منجر به بلوغ شرکت های حاضر در 

نمایشگاه شده است.

۱۴بخشموضوعینمایشگاهایرانساخت
قائم مقام رییس نمایشگاه تجهیزات، مواد آزمایشگاهی 
و تست آزمون پیشرفته ایران ساخت در ادامه گفت: دوره 
دوازدهم نمایشگاه تجهیزات، مواد آزمایشگاهی و تست 
آزمون پیشرفته ایران ساخت در ۱۴ بخش موضوعی نفت 
و پتروشیمی، الکترونیک و نرم افزار و شبیه سازها، عمران 
و ســاختمان، مکانیک، شــیمی و متالوژی، کشاورزی و 
محیط زیست، فیزیک پایه، تجهیزات عمومی آزمایشگاهی، 
مواد آزمایشگاهی، مهندسی پزشکی و زیست مواد، خدمات 
سکوبندی، خدمات کالیبراسیون و تجهیزات آموزشی و 

آزمایشگاهی مدارس برگزار می شود.
توســلی زاده درخصوص تفاوت این دوره از نمایشگاه با 
دوره های قبلی بیان کرد: در این دوره شرکت ها علاوه 
بر تجهیزات آزمایشگاهی مورد نیاز دانشگاه ها و مراکز 
پژوهشی امکان عرضه محصولات با قابلیت استفاده در 
تســت و آزمون های بخش های مختلف صنعتی را نیز 

خواهند داشت.
وی بااشــاره به شــرایط حضور محصولات و شرکت ها 
در دوره دوازدهــم این نمایشــگاه بیان کــرد: حضور 
قطعی ثبت نام کنندگان در نمایشــگاه پــس از تأیید 
فنی محصــولات آن ها و محرز شــدن نقــش آنان در 
بومی سازی و دســتیابی به فناوری ســاخت و یا تولید 
محصولات امکان پذیر خواهد بود. به گفته توسلی زاده، 
محصولات با در نظر گرفتن شــرایط دانش بنیانی و دو 
سنجه سطح فناوری ذاتی و میزان بومی سازی، ارزیابی و 
سطح بندی می شوند و شرکت ها می توانند دستورالعمل 

 ارزیابی فنــی محصــولات را در ســایت نمایشــگاه 
مشاهده کنند.

حمایتازتولیدکنندگانوفناورانداخلی
رئیس مرکز راهبری ستادهای ویژه توسعه اقتصاد دانش 
بنیان معاونت علمی ضمن در ادامه با اشاره به حمایت های 
از این نمایشگاه خاطرنشان کرد: همانند سال گذشته برای 
محصولات سطح اول تا سوم شرکت هایی که در نمایشگاه 
حضور دارند، بــه ترتیــب ۴۰، ۲۵ و ۱۰ درصد از قیمت 
محصولات خریداری شده توسط مراکز علمی و پژوهشی 
دولتی را بر اساس آیین نامه ســطح بندی، به عنوان یارانه 
پرداخت خواهد شد. توسلی زاده، افزود: در راستای حمایت 
از ارتقاء کیفی محصولات عرضه شــده در نمایشگاه، پنج 
درصد حمایت بیشتر به محصولاتی که موفق به دریافت 
گواهی نامه های CE، انطباق با محصول، انطباق با استاندارد 

و طراحی صنعتی شده اند، تعلق خواهد گرفت.

ثبتنامشرکتوثبتمحصولدرنمایشگاه
توســلی زاده، ضمن اشــاره به آغاز فرآینــد مربوط به 

ثبت نام شــرکت و ثبت محصول در ســایت نمایشگاه، 
گفت: برای هماهنگی بیشــتر دانشگاه ها و مراکز علمی 
و پژوهشــی کشــور و ایجاد فرصت کافی برای بررسی 
محصولات، فرآیند صدور پیش فاکتور توسط شرکت ها 
پیش از برگزاری نمایشــگاه آغاز خواهد شــد؛ بدیهی 
اســت فرآیند انعقاد قرارداد و قطعی کــردن خریدها 
پس از برگزاری نمایشــگاه خواهد بود. قائم مقام رئیس 
نمایشــگاه ایران ســاخت گفت: به منظور رونق هرچه 
بیشتر بازار شــرکت های عرضه کننده تجهیزات و مواد 
آزمایشگاهی و ایجاد یک بســتر دائمی برای همرسانی 
عرضه و تقاضا، تســهیلات لیزینگ به خریداران بخش 
خصوصی در نظر گرفته شــده اســت و در این دوره از 
نمایشگاه بیش از یک صندوق به عنوان کارگزار مالی و 
حقوقی جهت انعقاد قراردادهای نمایشگاه معرفی خواهد 
شد. وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه این طرح در 
طول ســال اجرا می شــود، تولیدکنندگان محصولات 
مرتبط که در نمایشگاه حضور پیدا کرده اند، می توانند 
 در طول ســال در سایت نمایشــگاه محصولات جدید 

خود را ثبت کنند.

از بازارسازی شرکت های دانش بنیان حمایت می شود

رونق فروش محصولات ایران ساخت
Newskasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات گفــت: یکی از 
برنامه هایی که سال هاست در دستور کار وزارت ارتباطان 
بوده مبحث جی نف است و اگر ما حدنگاری را به اتمام 
برسانیم و برای هر منطقه کد اختصاصی تعیین کنیم 
بازهم به علــل تغییرات مختلف نیازمنــد به  روزآوری 
هســتیم که این موضوع بر ضرورت توجه به )جی نف( 

تاکید می کند.
 Geo Coded مخفــف GNAF ،به گزارش ایســنا
National Address File به معنی پایگاه نشــانی 
ملی ژئوکد شده است که امکان بررسی و صحت سنجی 
یک نشــانی فیزیکی به همراه موقعیــت و مختصات 

جغرافیایی آن را در کشور مقدور می کند.
تسهیل و تســریع انواع خدمات شهری، مبادلات کالا، 

خدمات پستی و بررسی و رسیدگی به امور مردم، کاهش 
حضوری مردم در ادارات، کاهش بروکراسی اداری و به 
طور کلی تسریع در امور مردم، از جمله مزایای تمایز کد 

شناسایی اماکن است.
هدف از اجــرای طــرح GNAF، هویت بخشــی به 
مکان هاســت و در خلال اجرای این طرح، ابتدا مردم 
و سپس ادارات خدمات رســان و دستگاه های اجرایی 
استان، ذینفع این طرح هســتند. درباره جزئیات این 
طرح این گونه توضیح داده شده که در اجرای جی نف، 
همانند کد ملی افراد، برای مکان ها کد شناسایی یکتا 
صادر خواهد شد و اجرای طرح پایگاه استاندارد نشانی 
مکان محور، در مدیریت امور شــهری بسیار تاثیرگذار 
اســت. بنابراین به دلیل اهمیت این موضوع  در پست 

 به عنوان یکــی از برنامه های وزیــر ارتباطات نام برده 
شده است.

سید ستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- 
در یکصد و سی امین نشست شورای عالی تحول و تعالی 
تأکید کرد: یکی از برنامه هایی که سال هاست در دستور 
کار وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بوده است مبحث 
)جی نف( است که به مفهوم اختصاص کد جغرافیایی 
برای هر نقطه در کشور است این اقدام مشابه حدنگاری 

در سازمان ثبت است.
وی تصریح کرد: اگر ما حدنگاری را به اتمام برسانیم و 
برای هر منطقه کد اختصاصی تعیین کنیم بازهم به علل 
تغییرات مختلف نیازمند به  روزآوری هســتیم که این 

موضوع بر ضرورت توجه به )جی نف( تاکید می کند.

هاشــمی بر بهره برداری از خدمات ماهــواره ای برای 
تسریع در فرآیند حدنگاری نیز اشاره کرد و افزود: قانون 
حدنگاری می تواند موجب جلوگیری از مفسده و جرم در 
کشور باشد و رئیس جمهور محترم نیز به عنوان یکی از 
ارکان دولت الکترونیک بر اجرای کامل آن تاکید دارند.

گفتنی است سامانه جی نف یکی از پروژه های مهم به 
شمار می رود که در چند سال اخیر اجرای آن به کندی 
پیش رفت و بنابر گفته مسئولان یکی از چشم اندازهای 
مهم جی. نف، سرشماری سال ۱۴۰۵ است؛ اگر پایگاه 
داده مکانی را به اتمام نرســد و پلاک های هوشمند را 
نصب نشوند، عملا اجرای سرشماری ثبتی مبنا در سال 
۱۴۰۵ براساس استاندارد و شــیوه نامه تعریف شده، 

امکان پذیر نخواهد بود.   

نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی، پیشنهاد 
جمهوری اسلامی ایران به کشورهای مســتقل برای همکاری در 
زمینه جایگزینی زیرساخت های جدید و تحریم ناپذیر با اینترنت 

و سخت افزارها، سامانه ها و پلتفرم های آمریکایی را خواستار شد.
به گزارش ایرنا، علی اکبر احمدیان که در جمع مقامات عالی رتبه 
امنیتی کشورهای عضو بریکس در سن پترزبورگ سخن می گفت، 
با انتقاد از رویکرد آمریکا و متحدان این کشور در تضعیف حاکمیت 

ملی کشورهای مستقل با استفاده از انواع فناوری ها از جمله فناوری 
ارتباطات سایبری و شبکه های اجتماعی، اقدام عملی کشورهای 

عضو بریکس را در مقابله با این رویکرد خواستار شد.
وی تصریح کرد: از مهم ترین چالش هــا در حوزه  امنیت فناوری و 
سایبری انحصار اینترنت سخت افزارهای حیاتی و برخی نرم افزارها 
و سخت افزارها، ســامانه ها و پلتفرم های اینترنتی غربی خصوصاً 

آمریکایی است که باید برای آن چاره اندیشی کرد.

دبیر شورای عالی امنیت ملی، همکاری در زمینه هوش مصنوعی را 
نیز از چارچوب های مناسب همکاری مشترک بین کشورهای عضو 
بریکس و دیگر کشورهای مستقل یاد کرد. وی در ادامه با اشاره به 
وجود شکاف دیجیتال و فقدان پیوند زیرساخت های فناوری بین 
کشورهای عضو بریکس بر اهمیت همکاری های این کشورها برای 

ایجاد پلتفرم های مشترک تأکید کرد.
رئیس هیأت ایرانی در اجــلاس مقامات عالی رتبه بریکس تصریح 

کرد: از مهم ترین تهدیدات امنیتی معاصــر در عرصه بین المللی، 
امنیت اطلاعات خصوصاً در فضای سایبری است که در این حوزه 
نیز بیم بهره برداری عناصر و گروه های تروریست به شدت وجود دارد.

وی تصریح کرد: ما هشدار می دهیم که تروریسم سایبری ازجمله 
تهدیدات آینده ی همه ی ما خواهد بود و حل آن نیازمند همکاری 
و مشارکت جمعی اعضای بریکس و سایر کشورهاست به خصوص 
که جنبه های روانی تروریسم سایبری می تواند مخرب تر از تروریسم 

در فضای واقعی باشد. زیرا می تواند امنیت فردی، امنیت اجتماعی، 
امنیت اقتصادی، امنیت فرهنگی و حتی امنیت ملی کشورها را با 

مخاطره جدی مواجه نماید.
احمدیان گفت: تروریست ها از شبکه های اجتماعی با پیام رسانه ای 
برای جذب نیرو با هماهنگی عملیاتی و میدانی بهره می گیرند و بدون 
نیاز به حضور فیزیکی در محل جرم نقــل و انتقالات مالی آن ها با 

رمزارزها و از طریق بلاک چین تسهیل شده است.

یک شرکت دانش بنیان با تولید طیف سنج ایستای چند 
کاره علاوه بر تشخیص و اندازه  گیری غلظت آلاینده ها و 
پارامترهای مختلف آب، موفق به توسعه بازار تجهیزات 

پیشرفته طیف سنجی شده است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، شــرکت دانش بنیان پویش تدبیر 
کرانه )فیزتک( نوآوری، پیشرو در زمینه طراحی، تولید 
و توسعه تجهیزات پیشــرفته طیف سنجی است؛ این 
مجموعه در ســال ۱۳۹۲ با مشارکت فارغ التحصیلان 
نخبه دانشــگاهی در زمینه های مهندسی و دانشهای 
بنیادی تاسیس شــد. اولین محصول دانش بنیان در 
حوزه نانو، طیف سنج مینیاتوری قابل حمل توسط این 

شرکت، طراحی و ساخته شد.
دومین محصول شرکت، تکفام ســاز نوری و بعد از آن 
آنالیزور آب قابل حمل در ســال ۱۳۹۸ بود؛ چهارمین 
محصول نیز رنگ سنج و آخرین آن ها طیف سنج ایستا 

چند کاره است که در سال ۱۴۰۱ ساخته شده  است.
مریم زارع، مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان، طیف 
سنج نوری مینیاتوری، طیف سنج ایستا، بازرسی رنگ 
چند منظوره و تکفام ســاز را از مهمترین محصولات 
شرکت خواند و افزود: این محصولات به صورت کاملا 
سفارشی و مطابق با نظر و نیاز مشتری طراحی و ساخته 
می شود؛ خط مشی مجموعه فیزتک ارائه راهکارهای 
فناورانه برای حل چالش های مراکز علمی-تحقیقاتی و 

صنعتی براساس آخرین دانش های روز دنیا است.
وی طیف سنج نوری را ابزاری جهت بررسی برهمکنش 
نور با محیط مادی )اتم هــا و ملکول ها( خواند و اظهار 
کرد: طیف سنج نوری مینیاتوری فیزتک ابزاری کوچک 
و قابل حمل است که به همراه فیبر نوری می تواند در 

اندازه گیری های UV , Vis, NIR در محدوده ۱۹۰ تا 
۱۱۰۰ نانومتر به کار گرفته شود.

مدیرعامل این شرکت دانش بنیان ادامه داد: طیف سنج 
نوری مینیاتوری )UV-vis-NIR(، به گونه ای طراحی 
شده است که هیچ قسمت متحرکی ندارد و از آشکارساز 

آرایه ای ۳۶۴۸ پیکسل استفاده می کند.
 ،LED ،مریــم زارع، آنالیز منابع مختلف تابــش )لیزر
نمایشــگرها و...( ، آنالیز مواد ) جذب، عبور، بازتابش، 
فوتولومینســانس و فسفرســانس(، آنالیز رنگ، آنالیز 
مواد غذایی، گوهر شناســی، آنالیز نیمه رساناها، مواد 
پلاسمونیک و لایه های نازک را از جمله کاربردهای این 

دستگاه برشمرد.
وی ضمن اشــاره به بدنه آلمینیومی ســبک و محکم 
UV-vis-( دســتگاه، بیان کرد: نرم افزار طیف سنج

NIR(، توسط متخصصین فیزتک نوشته شده است و 
نرم افزاری کاربردی و کاربر پسند است که قابلیت نصب 

بر روی انواع سیستم عامل ویندوز را دارد.
به گفته او، محدوده کاربردی دستگاه طیف سنج، طبق 
درخواست مشتری قابل تنظیم است. زارع ضمن اشاره 
به اینکه، تا به امروز، بیش از ۵۰ دســتگاه طیف سنج 
نوری مینیاتوری )UV-vis-NIR( به مراکز دانشگاهی، 
پژوهشــی و صنعتی فروخته شده است، افزود: شرکت 
در آبان ماه ۱۳۹۹ توانســت گواهی استاندارد سیستم 

مدیریت کیفیت، ISO۹۰۰۱:۲۰۱۵ را کسب کند.
در خصوص دستگاه "طیف سنج ایســتا"، که آخرین 
دستاورد شرکت است، گفت: ایستا علاوه بر کاربردهای 
متداول یک طیف سنج  نوری که برای اندازه گیری جذب 

و عبور نور از مواد مایع و شــفاف استفاده می شود، می 
تواند به عنوان آنالایزر آب و پســاب نیز به کار رود. این 
محصول، نرم افزار خاص خودش را دارد و برای تشخیص 
و اندازه  گیری غلظت آلاینده ها و پارامترهای مختلف 

آب طراحی شده است.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان پویش تدبیر کرانه افزود: این 
دستگاه ایستا در دو مدل ISTA-UV و ISTA-Vis تولید 
می شود و یک طیف سنج  نوری تک پرتو سبک و کم حجم 
است که می تواند به صورت رومیزی و یا پرتابل در اختیار 

کاربران آزمایشگاه ها و میادین عملیاتی قرار گیرد.
زارع، ضمن اشــاره به اینکه در این صــورت با افزودن 
معرف های مخصوص به آب و درنتیجه تغییر رنگ آب، 
ایســتا قادر به اندازه گیری غلظت پارامترهای مختلف 
در آب و پســاب نظیر COD، یون هایی مانند نیترات، 
نیتریت، فسفات و … فلزاتی نظیر آهن، منگنز، روی و 
دترجنت است، اذعان کرد: همچنین از ایستا می توان 
در تعیین رنگ مواد و ترکیبات رنگی بر اســاس روش 

CIELAB استفاده کرد.
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان گفت: ایستا از یک 
صفحه نمایش ۸ اینچ لمسی برخوردار است که کاربری 
را بســیار آســان می کند؛ همچنین مجهز به حافظه 
داخلی، درگاه USB و Wi-Fi برای ذخیره سازی و یا 

انتقال داده های کاربر است.
وی ضمن اشاره به اینکه سل هولدر چند منظوره ایستا 
برای استفاده با انواع سل )کووت ۱ سانتیمتری، کووت 
۱ اینچی، کووت ۵ ســانتیمتری و ویال استوانه ای ۱۶ 
میلیمتری( طراحی و ســاخته شده است؛ مطرح کرد: 

نرم افزار بسیار قوی ایســتا حاصل تلاش متخصصان 
شرکت فیزتک است و سعی شده تا تمام آنچه یک کاربر 
در ارتباط با روش اســپکتروفتومتری لازم دارد در آن 
گنجانده شود. به گفته زارع، در نرم افزار ایستا، کاربر به 
خوبی قادر خواهد بود طیف کامل عبوری یا جذبی ماده 
را در بازه مورد نظر ببینید، آن را با فرمت اکسل، ذخیره 

و یا چاپ کند.
وی ضمن اشــاره به اینکــه در اندازه گیــری غلظت، 
می توانید منحنی کالیبراســیون را با روش ها و مواد 
مخصوص به خود رســم و ذخیره کنید، افزود: معادله 
خط و ضریب همبستگی )R۲( به طور خودکار توسط 
نرم افزار محاســبه شــده و کاربر می توانــد به جای 
خط، از منحنی های درجه بالاتر برای رســم منحنی 

کالیبراسیون استفاده کند.
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان خاطرنشان کرد: 
آنچه به طور معمول برای پــردازش داده ها مورد نیاز 
است، نظیر هموارسازی، محاسبه نسبت قله ها و… در 
نرم افزار ایستا گنجانده شده است. علاوه بر اینها، با نرم 
افزار قدرتمند ایستا در اندازه گیری های سینتیکی قادر 
خواهید بود تغییرات طیف جذب یا عبور را با گذشــت 
زمان ملاحظه کرده و ذخیره کنند که این ویژگی بسیار 
مهم فرد را قادر می ســازد تا پارامترهای خاصی مثل 

مقدار فعالیت آنزیمی را اندازه گیری و محاسبه کند.
مریم زارعی در پایان طراحی و ساخت ابزارهای نوآورانه 
برای اندازه گیری، تحلیل و کنترل فرآیندها به منظور 
بهره برداری پژوهشــگران، متخصصین و صنعتگران 
حوزه های مختلف علــوم تجربی در جهــت افزایش 
کیفیت زندگی بشــر در محیطی ســالم را چشم انداز 

شرکت خواند.

ضرورتتوجهبرپروژهجینفدردولتچهاردهم

پیشنهادایرانبهبریکسبرایخروجاینترنتازانحصارغرب

تولیدتجهیزاتوسیستمهایپیشرفتهطیفسنجی
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کشاورزي

ايــران صاحــب يكــي از 
عظيم تريــن ذخاير گياهان 
دارويي جهان است كه به دليل 
تنوع آب و هوا و تنوع خاك، 
پرورشگاه بزرگي از گياهان 
شناخته مي شود كه خاصيت درماني و دارويي 
دارند. در كشور بيش از ۸۰۰۰ گونه گياهي و حدود 
۱۰۰۰ گونه گياه دارويي وجــود دارد كه در اين 
ميان، ۶۰۰ تا ۸۰۰ گونه گياهي، دارويي بودن شان 
اثبات شده اســت. به غير از فوايد پزشكي اين 
گياهان، اشــتغالزايي و كارآفريني مهم ترين 
جنبه موردتوجه در اين بحث است. از كشت اين 
گياهان تا فرآوري و تبديل آنها به داروهاي گياهي 
زمينه مساعدي براي ايجاد شغل فراهم مي شود. 
كشور با داشتن چندين هزار گونه گياه دارويي از 
لحاظ تنوع گياهي در دنيا جايگاه ويژه اي دارد 
و مي تواند ظرفيت قابل توجهي براي به دســت 
آوردن بازارهاي جهاني در اين زمينه داشــته 
باشد. ايران پنجمين توليدكننده و صادركننده 
گياهان دارويي است، لذا تنوع گونه اي گياهان 
دارويي در ايران بســيار زياد است و ظرفيت 

 بالقوه اي در كشت و صادرات اين محصولات
وجود دارد. 

  انتقاد از خام فروشي گياهان دارويي
فاطمه ســفيدكن؛ معاون پژوهشــي موسسه 
تحقيقات جنگل و مراتع كشــور در گفت وگو 
با »كســب و كار« از صــادرات گياهان دارويي 
به صورت فرآوري نشــده )خام فروشي( انتقاد 
مي كند و مي گويد: متاســفانه در بخش گياهان 
دارويي ما با صادرات خــام اين محصول مواجه 
هستيم كه با ارزش افزوده پايين به كشورهاي 
ديگر صادر می شــود كه همان كشورها بعد از 
توليد فرآورده هاي گياهــان دارويي با قيمت 
بسيار بالاتر، آن محصولات را به ما مي فروشند. 
اين استاد دانشگاه با اشــاره به اين موضوع كه 
صادرات گياهان دارويي متاسفانه متولي خاصي 
ندارد و تنها كافي است كه مواد صادر كننده، مواد 
مجاز باشند، بر اين موضع نيز تاكيد مي كند كه 
از آنجايي كه هيچ نظارتــي بر صادرات گياهان 
دارويي نمي شــود، گاهي ما با قاچاق اين نوع 

محصولات نيز روبه رو هســتيم. وي 
بخش  در 

ديگــري از صحبت هاي خود با اشــاره به اين 
موضوع كه محصولات نهايي گياهان دارويي كه 
بيشترين ارزش افزوده را مي تواند براي كشور 
داشته باشد، هنوز جايگاهي را در اقتصاد كشور 
به دست نياورده است، ادامه مي دهد: مدتي است 
كه صادرات محصولات نهايي ما نيز آغاز شده و 

تنها محدود به اسانس نيست. 

  اجباري كردن رعايت آيين نامه هاي استاندارد
سفيدكن معتقد اســت براي اينكه از واردات 
و صادرات اســانس هاي تقلبي و افشرده هاي 
مصنوعي جلوگيري شود، سازمان استاندارد بايد 
نظارت كافي در اين حوزه با تدوين آيين نامه هاي 
لازم و اجباري كردن اجراي آنها در توليد اسانس 

داشته باشد. 
معاون پژوهشي موسســه تحقيقات جنگل و 
مراتع كشور در ادامه با تاكيد بر اينكه سازمان 

اســتاندارد يك ســري آيين نامه تدوين كرده 
است و هرچند كه اين استانداردها براي توليد 
كافي نيست، مي گويد: متاســفانه اجراي اين 
آيين نامه ها نيز اجباري نيســت و نظارتي هم بر 
رعايت اين آيين نامه ها نمي شــود كه همين امر 
باعث آشفتگي در بازار توليد، واردات و صادرات 
اسانس هاي گياهان شده است. به گفته سفيدكن 
در حال حاضر و با توجه به گستردگي گونه هاي 
گياهان دارويي تنهــا در ۱5گونه فقط آيين نامه 
استاندارد تعريف شــده است ولي اسانس هاي 
گياهي كه در كشــور مي توانند توليد و صادر 
شوند، خيلي بيشتر از اين تعداد است كه البته 
به تازگي با همكاري موسسه تحقيقات جنگل و 
مراتع، سازمان استاندارد و ستاد گياهان دارويي 

اين روند در حال شكل گيري است. 

 روند طولاني تجاري سازي گياهان دارويي
 وي در ادامه مي گويد: با توجه به حجم گياهان 

دارويــي و ارز آوري كه توليد ايــن گياهان و 
فرآورده هاي آنها در بحث صادرات مي تواند براي 
كشور داشته باشد نياز به يك برنامه ريزي دقيق 
دارد كه البته بعد از تدوين آيين نامه استاندارد 
آن را نبايد رها كرد بلكه بايد رعايت آن اجباري 
شود و يك متولي را مشخص كرد تا بر رعايت آن 
نيز نظارت داشته باشد، چون سلامت مردم در گرو 
نمونه هاي سالم و استاندارد است، چراكه تقلب 
در توليد اين محصولات بي اعتمادي را در جامعه 

نسبت به گياهان دارويي به همراه دارد.
 وي با اشــاره به اينكه ما در كشور بيش از 2۰۰۰ 
نوع گياه دارويي داريم امــا تنها 5۰ نوع آن در 
صنعت اســتفاده مي شــود، معتقد است: اين 
نشان دهنده اين موضوع اســت كه ما هنوز به 
جايگاهي مناســبی در اقتصاد توليد در كشور 
دســت نيافته ايم، هرچند كه آمار نشان دهنده 
توليد بيش از ۱۰5۰ نوع گياه دارويي اســت اما 
متاسفانه تنها 5۰ گونه آن تجاري سازي شده اند. 
به گفته ســفيدكن، كپي برداري از نمونه هاي 
خارجي نيز از مشكلات بخش توليدات گياهان 
دارويي اســت كه مهم ترين دليل آن طولاني 
 بودن فرآيند تجاري ســازي و ثبت دارو با منشا 

گياهي است .
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فصل پاييز، فصل برداشــت مركبات 
در ايــران اســت و نوبرانه هايي مانند 
پرتقال، نارنگي و گريپ فروت به وفور 
در بازارهــاي ميــوه  و تره بــار يافت 
مي شــوند اما با اين وجــود همچنان 
واردات سه قلم ميوه، از خانواده مركبات در حال انجام است. 
براساس اعلام گمرك پرتقال، گلابي و گريپ فروت، ميوه هايي 
هستند كه در آستانه فصل پاييز به كشور وارد شده اند كه به 
گفته برخي فعالان بازار واردات اين ميوه ها براي تنظيم بازار 

صورت مي گيرد. 
چندي پيش عنايت ا... بياباني، رئيــس هيات مديره اتحاديه 
باغداران و مركبات در گفت وگو با ايســنا، با اشــاره به اينكه 
سال هاي گذشــته در زمان شــكوفه دادن باغ هاي مركبات 
محصول را پيش خريد مي كردند، گفته بود: »متاسفانه امسال 
با وجود اينكه محصول باكيفيت و مرغوبي نيز توليد شده ولي 
تاكنون باغات مركبات دست نخورده باقي مانده است.« وي 
ضمن ابراز نگراني از وضعيت بازار مركبات، به واردات بي رويه 
اين محصولات اشاره و اعلام كرد: »واردات بي رويه اي كه در 
گذشته انجام شــده و همچنان نيز ادامه دارد باعث شده كه 
در حال حاضر باغات و مركبات دســت نخورده باقي مانده و 
باغداران مركبات در نگرانــي و دلزدگي به ســر ببرند و اين 
دلزدگي به جايي رسيده كه مردم در حال رها كردن باغ هاي 

خود هستند.« 
واردات ميوه هر سال در فصل برداشت آتشي است كه به جان 
كشاورزان مي افتد. در سال هاي گذشته سياست هاي نادرست 
دولت از يک طــرف و واردات بي رويه و قاچــاق محصولات 
كشاورزي از ســوي ديگر، بخش كشــاورزي را با مشكلات 
بسياري مواجه كرد. جولان دلالان بازار ميوه از ديگر مشكلات 
كشاورزان است. در اين بين طبق پيش بيني فعالان بازار ميوه 
و اتحاديه ها امسال بازار توليد داخلي مناسب بوده و تنها درباره 

پرتقال به واردات احتياج داريم.

   ميوه ارزان مي شود
در همين حــال مجتبي شــادلو، رئيس اتحاديــه باغداران 
كشــور از كاهش قيمت ميوه در آينده نزديک خبر داده و به 
»كسب وكار« مي گويد: ســرمازدگي در اوايل سال بر باغ هاي 
غرب مازندران آنچنان تاثيرگذاشت كه در حال حاضر درختان 
پرتقال تنها داراي برگ هستند و احتمال كمبود اين ميوه  تا 
گردش ميوه عيد نوروز وجــود دارد اما آمار و اطلاعات وزارت 
جهاد كشــاورزي اين مطالب را تاييد نمي كند. شادلو تاكيد 
مي كند كه كمبودي در ميوه هاي انــار، نارنگي، ليمو، انگور، 

هندوانه، طالبي و خربزه وجود ندارد. 
اين فعال حوزه كشــاورزي با بيان اين مطلــب كه ميوه هاي 
تابســتانه ماه هاي شــهريور و مهر كــه محصولاتي همچون 
انگور، خربزه، هندوانه و طالبي هســتند بــا قيمت و كيفيت 
مناسب در حال عرضه اند مي گويد: در كنار آن ميوه مجلسي 
توانسته رضايت ها را به دست بياورد و خيار كه در چند وقت 

گذشته بسيار گران شده بود در روز گذشته قيمت آن در هر 
كيلو ۵۰۰ تومان كاهــش يافت. وي تاكيــد دارد: اگر باغات 
غرب مازندران در اوايل ســال دچار آســيب نمي شد، انتظار 
مي رفت قيمت هر كيلو انار كمتر از ۲۵۰۰ باشد. شادلو معتقد 
است كه سرماي شديدي كه در ســال 86 باعث از بين رفتن 
محصول درختان و لطمه خوردن به محصول انبارها شد، عامل 
 واردات بي رويه مركبات به ويژه پرتقال به كشور و از بين رفتن 

سرمايه بود. 

    هفتم در توليد، سي ويكم در صادرات
براساس گزارش هاي اعلام شده در حال  حاضر ايران رتبه هفتم 
توليد مركبات در جهان را دارد اما از لحاظ صادرات رتبه ۳۱ 
را دارد. بهرام بيرانوند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس در گفت وگو با »كسب وكار«، با تاكيد بر اينكه 
خشكسالي و سرمازدگي به هيچ عنوان باعث كمبود مركبات 
در بازار داخلي نخواهد شــد، مي گويد: اگر خبر اعلام كمبود 
مركبات، با هدف زمينه ســازي براي واردات است، بايد اعلام 

كرد هيچ گونه كمبودي در سال جاري نخواهيم داشت. نماينده 
مردم بروجرد در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اين موضوع 
كه با وارد كردن هر نوع محصول كشــاورزي مخالف هستيم، 
تاكيد مي كند: اكنون كمر كشــاورز داخلي زير فشــار بازار و 
تامين نهاده خم شده و دقيقا زماني كه براي فروش محصول 
مناسب است، درها را براي واردات باز مي كنند.  به گفته عضو 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، كشاورزان 
داخلي در شمال، جنوب و جنوب شــرقي كشور، توان تامين 

مركبات مورد نياز داخل را دارند و گستره وسيعي از كشور، در 
حال توليد مركبات هستند. وي در ادامه بر اين موضوع تاكيد 
دارد كه براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، با توجه 
به گستره وسيع كشت مركبات، ميزان توليدات كاهش نيافته 
و به همين دليل هم شــاهد افزايش قيمت به دليل كمبودها 
نخواهيم بود و در صورتي كه شاهد افزايش قيمت ها در بازار 
باشيم، بي شک دليل آن، دســت درازي دلالان بوده و انتظار 

مي رود كه مسئولان به اين موضوع توجه كنند. 

»كسبوكار«اززمينهسازيبرايورودمركباتبهكشورگزارشميدهد

وارداتمرکبات؛داغيبردلکشاورزان
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گردشگری

بسياري از نقاط سواحل خليج فارس همچنان ناشناخته و بكر مانده اند و كمتر مورد 
توجه گردشــگران قرار گرفته اند و اگر بخواهيم درباره نقاط ديدني سواحل خليج 
فارس صحبت كنيم، احتمالا شما به ياد بوشهر و بندرعباس و چابهار خواهيد افتاد، 
يا از سواحل كيش و قشم نام خواهيد برد اما ما مي خواهيم شما را با بندر زيبايي آشنا 
كنيم كه كمتر به آنها پرداخته شده و هنوز اســرار و ناگفته هاي بسياري درباره آن 
وجود دارد. اگر از سمت بوشهر به سمت بندر طاهري برويد، بندر سيراف را در غرب 

اين بندر خواهيد يافت. 
راجع به تاريخ ســيراف و موقعيت جغرافيايي آن از قرون گذشــته  جغرافي دانان و 
مصنفان اسلامي گفته اند: فارسيان در كتابشان موسوم به اوستا آورده اند كه كيكاوس 
خواست به آسمان صعود كند و چون با تخت بر بال مرغان بسته اش صعود نمود و از 
چشم مردم پنهان شد، خداوند باد را فرمود كه او را فرواندازد، پس فروافتاد و گفت 
به من آب و شير بدهيد و او را آب و شير نوشــاندند، از آن جهت است كه نام شهري 
كه كيكاوس در آن فرو افتاد را »شيرآب« ناميدند كه بعدا به صورت شيلاو و سيراف 

درآمد. 
در كتاب جمهوريت افلاطون نام خدايان سيرافي آمده است كه معلوم مي شود شعراي 
يونان باستان نام اين دريانوردان را به عنوان قهرمان دريا ثبت كرده اند.همچنين آورده 

اند خانه هاي آن از چوب هاي سخت و محكم زنگبار ساخته شده و داراي چندين طبقه 
است. اين شهر در ساحل دريا واقع شده و داراي ابنيه قشنگ و جمعيت زياد است. آب 
خوب و ميوه عالي را از كوه جم كه در مجاورت شهر است می آورند. اين بندر به مدت 

3، 4 قرن از بنادر مهم سرزمين پارس و خليج فارس بوده است. 
به گفته مورخان خرابي و انحطاط اين شــهر از زمان آل بويه آن هم به سبب ظلم و 
ستمي كه به مردم اين منطقه روا داشــتند آغاز شد، همچنين زلزله اي كه در سال 
377 هجري قمري رخ داد، شهر را به طور كل ويران كرد و قسمتي از شهر به داخل 
دريا افتاد، چنانكه كشتي ها نمي توانستند در ساحل سيراف و در كنار لنگرگاه قديمي 

آن لنگر بيندازند. 
بدين ترتيب بندري كه سال ها محل تجمع ثروت و محل تجارت و داد و ستد در منطقه 
بود رو به نابودي رفت و بيشــتر جمعيت آن به مناطق اطراف از جمله بندر طاهري 

امروز و جزيره كيش رفتند. 

 دره لیل، مکانی برای گردشگری
امروزه گردشگراني كه به اين بندر باستاني مي روند پيش از هر چيز دره اي زيبا 
و مرموز به نام دره ليل آنها را تحت تاثير قرار مي دهد. اين دره در بين ســاكنان 

گذشــته اين بندر، دره اي مقدس بوده اســت. در روي ديــواره غربي اين دره 
حفره هايي وجود دارد كه محل دفن اموات سيرافيان در گذشته بوده است. به 
گواه افراد محلي و آگاهان، ساكنان باستاني سيراف پيرو آيين مهرپرستي بوده اند، 
براي همين مردگان خود را به صورت جنيني و رو به ســوي محل طلوع آفتاب 
دفن مي كردند، همچنين عده اي معتقدند گذشتگان اين سرزمين پيروي كيش 
زرتشت بودند و براي اينكه خاك را با اموات خود آلوده نكنند، آنها را در دخمه هايي 
واقع در شكاف و حفره هاي كوه دفن مي كردند. از ديگر ديدني هاي شگفت انگيز 
سيراف وجود چاه هايي عميق به عمق تقريبي 300 متر است و نكته شگفت انگيز 
اين چاه ها اين است كه تا امروز مشخص نشده اين چاه هاي عميق را با چه ابزاري 
حفر كرده اند.در دره ليل همچنين وجود گورها يا چاله هايي كه به صورت پلكاني 
از ارتفاعات شهر به سمت پايين ساخته شده اند جلب توجه مي كند. اينكه اين 
چاله ها كاربرد ذخيره آب، به ويژه آب هاي ناشي از بارش باران را داشته اند يا اينكه 
اينها گورهاي باستاني بوده اند و براي تدفين مردگان استفاده مي شده اند، از ديگر 

ابهامات علم باستان شناسي در اين منطقه است. 
عده اي اين گورها را متعلق به زرتشتيان و عده اي آنها را به يهوديان و عده اي آنها را 
به اقوامي نسبت مي دهند كه در حاشيه خليج فارس زندگي مي كرده اند و امروزه 

هيچ نشانه اي از آنها باقي نمانده اســت. وجود يك چهارتاقي از دوره ساسانيان 
در تپه اي مشرف به دره ليل، برمقدس بودن اين منطقه نزد مردم سيراف صحه 
مي گذارد. از ديگر موارد قابل ذكر و جالب در اين منطقه مي توان به آثار بجا مانده 
از كارگاه هاي شيشه گري اشاره كرد.در منتهي اليه غربي بندر سيراف بر روي يك 
تپه كوچك خرابه هاي مســجد امام حسن بصري جلب نظر مي كند. همچنين 
در سيراف موزه آثار كشف شده از شهر باستاني سيراف داير است كه در آن آثار 
گچبري و كتيبه هايي به خط كوفي كه از تزئينات مسجد و خانه هاي آن دوران 

است، ديده مي شود.
 از ديگر ديدني هاي سيراف مي توان به عمارت تل گنبد اشاره كرد كه بنا به گفته 
باستان شناسان احداث آن متعلق به دوران عيلامي هاست. در ابتداي شاخه مياني 
و شمال دره ليل، آثار مقبره اي كه بر آن عمارت محقري ساخته اند ديده مي شود. 
اين گور منسوب به سيبويه است كه به صورت صندوقي مكعب شكل، با لوحه اي 
 به خط كوفی ساخته شده است. وی از علمای اعظم نحو و علوم عرب و از فلاسفه 

بنام است.
گردشگران اگر بخواهند در سيراف بمانند مي توانند در خانه هاي محلي كه توسط 

بوميان منطقه كرايه داده مي شود، اقامت كنند.

»کسب وکار« از اماکن گردشگری یکی از تاریخی ترین  نقاط جنوب کشور گزارش می دهد

باستاني و رمزآلود  همچون سيراف 

کاردار علمي موزه آرميتاژ روسيه در گفت و گو با »کسب و کار« بيان کرد

تحقق تبادل فرهنگي موزه هاي ايران و روسيه
آرتيم آندرييويچ، محقق و كاردار دوم علمي موزه دولتي 
آرميتاژ روسيه است و در موزه آرميتاژ از زمان دانشجويي 
)مقطع دكتري( در سال 2007 مشغول به كار است. او از 
سال 2011 به ايران شناسي علاقه مند شده و تاكنون دوبار 
به ايران سفر كرده و از موزه هاي ايران بازديد كرده است. 
در ضمن علاقه مند به مطالعه تاريخ آســياي مركزي از قرن 18 تاكنون و ارتباط 
حكومت پارس بر خيوه و بخاراســت. اين محقق و تاريخ شــناس در گفت وگوي 
اختصاصي با »كسب و كار« در مورد وضعيت فعلي اين موزه و تبادل فرهنگي بين 

موزه هاي ايران و روسيه چنين مي گويد: 

  موزه دولتي آرمیتاژ ســن پترزبورگ به عنوان يکي از قديمي ترين 
گالري هاي هنري و بزرگ ترين موزه فرهنگي- تاريخي در دنیا چه كارهايي 

براي جلب گردشگران خارجي انجام مي دهد؟
اول اينكه، آرميتاژ با تاريخ غني خود يك موزه شناخته شده نه تنها در روسيه بلكه 
در تمام كشورهاي جهان اســت. اين موزه از لحاظ تعداد بازديد كننده در رده 15 
رنكينگ جهاني قــرار دارد و حدود 3 ميليون نفر در ســال از آن بازديد مي كنند. 
بودجه ســال 2014 اين موزه 6 ميليارد روبل )معادل با 200 ميليون دلار( است. 
شروع كار موزه به ســال 1852 ميلادي بر مي گردد كه از آن زمان آرميتاژ تبديل 
به موزه و درهاي آن بر روي عموم باز شد و شهرت بسيار زيادي در روسيه و ديگر 

كشورها كسب كرد. 
دوم اينكه، مــوزه آرميتاژ خــودش را تبليغ مي كنــد. تبليغ نه فقــط از طريق 
برنامه هــاي تلويزيونــي، راديويي و پخش پوســتر و نصب پلاكارد در سرتاســر 
شــهر، بلكه از طريق فعاليت هاي وســيع نمايشگاهي. ســوم اينكه، شعبه هاي 
موزه آرميتاژ نقش زيــادي براي شناســاندن آن به مردم ديگر شــهرها و حتي 
خارج از روســيه ايفــا مي كنند. بــراي مثال، مــا در شــهرهاي كازان، ويبورگ 
 و امســك در روســيه و در آمســتردام پايتخــت هلنــد شــعبه هاي بزرگــي 

داريم. 
و در آخــر بايد از نقــش مهم كارمنــدان موزه آرميتــاژ در معرفــي آن نام برد. 
كارمندان موزه آرميتاژ از مشــهورترين دانشــمندان و تاريخ شناســان روســيه 
هســتند. رئيس موزه آرميتــاژ ميخاييــل باريســوويچ پيوترووســكي يكي از 
معروف تريــن شرق شناســان روســيه و معــاون وي گئورگــي واديمووويــچ 
 ويلينباخــوف رئيــس هرالديــك )آرم شــناس( دولت فدراســيون روســيه 

هستند. 

  ايران هم از نظر تاريخي يکي از غني ترين كشورهاي جهان 
به شمار مي رود، 

آيا تاكنون موزه آرمیتاژ با موزه هاي ايران همکاري داشــته است؟ واگر 
نداشــته به نظر شــما لازمه ايجاد زمینه هاي همکاري موزه آرمیتاژ با 

موزه هاي ايران وجود دارد؟ 
من شــخصا درباره همكاري موزه آرميتاژ با موزه هاي ايراني چيزي نشنيده ام اما 
اميدوارم و خيلي تمايل دارم اين همكاري شــكل بگيرد. براي شــروع زمينه هاي 
خوبي در موزه آرميتاژ وجود دارد. ما در موزه آرميتاژ آثار مينياتوري بســياري از 
ايران داريم. اشيا تاريخي منحصربه فرد ايراني در اين موزه وجود دارد، به ويژه تعداد 
زيادي از هدايايي كه در دوره قاجار از طرف شاهان ايراني به حكمرانان روس اهدا 
شده است. درباره دوره هاي تاريخي ديگر مطمئن نيستم اما بيشترين هدايا مربوط 
به دوره قاجار است. حتما در جريان هستيد كه در دوره محمدشاه و ناصرالدين شاه 
تبادل هدايا به صورت فعالي بين دو حكومت روسيه و ايران صورت مي گرفت. براي 
مثال شما در سعدآباد توپ هايي داريد كه در زمان نيكولاي اول و توسط الكساندر 
دوم به ايران هديه شده اند و ايران هم از لحاظ تعدد اشيا تاريخي زمينه خوبي براي 
توسعه همكاري با موزه هاي روســيه دارد. هداياي تزارهاي روس نيز در موزه هاي 
شما بسيار است. مانند پرتره نيكولاي دوم و الكساندر دوم كه توسط هنرمندان و 
نقاشان برجسته آن زمان كشيده شــده اند و ديدن آنها قطعا براي روس ها جذاب 
خواهد بود. من به عنوان دبير علمي موزه آرميتاژ، به گسترش روابط فرهنگي ايران و 
روسيه علاقه دارم. ممكن است تاكنون به دليل مسائل سياسي زمينه هاي گسترش 
همكاري ها ايجاد نشده باشد ولي مطمئنم كه در آينده شاهد افزايش همكاري هاي 

فرهنگي بين دو كشور خواهيم بود. 

آيا غیر از موزه آرمیتاژ، موزه هاي ديگر روســیه بــا موزه هاي ايران 
همکاري داشته اند؟

متاسفانه در اين مورد هم چيزي نشنيده ام. درباره همكاري هاي فرهنگي ايران و 
روسيه در گذشته يك نمايشگاه هنرمندان اصفهاني در سن پترزبورگ برگزار شد كه 
روس ها در آنجا توانستند با هنر معاصر ايران آشنا شوند. همچنين شنيده ام به زودي 
ايران مي خواهد نمايشگاهي در روسيه برگزار كند و در آنجا هنر قالي بافي، منبت 
كاري و... خود را به نمايش بگذارد اما تا چه حد ايــن موضوع را مي توان همكاري 
فرهنگي دو جانبه ناميد جاي بحث دارد ولي به هرحال جاي خوشنودي دارد كه 

چنين برنامه هايي صورت مي گيرند. 

 به نظر شما چگونه دو كشور مي توانند همکاري هاي فرهنگي - تاريخي 
خود را افزايش دهند؟

مهم ترين مســاله اي كه مي تواند به گسترش روابط دو كشــور كمك كند  اراده و 
خوش نيتي مسئولان در ايجاد و گسترش اين روابط است. مسئولان هر دو طرف 
بايد بتوانند قطار توسعه همكاري هاي فرهنگي دو كشور را با قدرت هرچه تمام تر 
به جلو حركت دهند. از طرفي خود من هم مي توانم يكي از اين افراد باشــم. حتي 
بسياري را در روسيه مي شناســم كه به فرهنگ و تاريخ ايران علاقه زيادي دارند و 
مي توانند به نوبه خود به گسترش و تحكيم اين رابطه كمك كنند. درباره آثار هنري 
مي توانم بگويم براي روس ها نقاشي هاي سبك رئاليسم ايراني از آثار كمال الملك 
گرفته تا آثار ايمان ملكي جذابيت خاصي دارد. از ســوي ديگر، برگزاري نمايشگاه 
آثار محمود فرشچيان در روســيه نقطه عطفي در همكاري هاي فرهنگي دو جانبه 

بين دو كشور بود. 

 گردشگراني كه از موزه آرمیتاژ بازديد مي كنند چگونه به اقتصاد شهر 
سن پترزبورگ كمك مي كنند؟

شايد براي من پاســخ دادن به اين سوال كمي دشوار باشــد. موزه آرميتاژ حدود 
2000 كارمند دارد و ده ها هزار نفر نيز به صورت غير مســتقيم با موزه در ارتباط 
هستند. در فصل هاي خاص تعداد گردشــگران و بازديدكنندگان از موزه آرميتاژ 
بسيار بالا مي رود. ساختمان موزه آرميتاژ در اصل كاخ تزارهاي روسيه بوده و بعد 
به موزه تبديل شده است. اين ســاختمان اكنون در قلب شهر سن پترزبورگ قرار 
دارد و بازديد روزانه هزاران گردشگر زمينه خوبي براي رشد كسب و كار در اطراف 
 آن ايجاد كرده است. در ضمن برگزاري برنامه هايي مانند »شب طولاني موزه ها« 
)Long Night of Museums( كه يك رويداد فرهنگي جهاني اســت نيز به 

توسعه اقتصادي مشاغل زيادي كه با گردشگري مرتبط هستند كمك مي كند. 

  در ايران بیشتر مردم علاقه چنداني به بازديد از موزه ها و آشنايي با 
تاريخ خود نشان نمي دهند. مي توانید درباره فعالیت و برنامه هاي موزه 

آرمیتاژ براي جذب شهروندان روس توضیحاتي بدهید؟
درباره علت بي علاقگي مردم ايران به بازديد از موزه ها بايد جامعه شناســان ايراني 
تحقيق و بررسي كنند اما درباره مردم روسيه بايد بگويم اول اينكه موزه آرميتاژ به 
خاطر شهرتي كه دارد طرفداران و بازديدكنندگان زيادي به خود جلب مي كند. دوم 
اينكه غنا و تنوع اشيا تاريخي جذابيت فراواني براي اين موزه ايجاد كرده است. مثلا 
يونيفرم هاي نظامي رده هاي مختلف ارتش تزاري در قرون 19 و 20 در اين موزه به 
تفكيك موجود است. كاتالوگ ها و بروشورهاي موزه آرميتاژ به صورت 
منظم و فصلي چاپ و به عموم عرضه مي شوند 

كه شامل شرح وقايع تاريخي روسيه هستند. شهروندان با مطالعه آنها و آمدن به 
موزه مي توانند تمام اشيا متعلق به آن دوره ها را از نزديك ببينند. اگر مطالب ارائه 
شده در آنها كم باشد، شهرونداني كه خواهان اطلاعات بيشتر و ديدن اشيا منحصر 
به فرد تاريخي هستند با ارسال درخواست مي توانند به اطلاعات كافي دسترسي 

پيدا كنند و در صورت لزوم آن اشيا را از نزديك ببينند.  
در ادامه جواب سوال شــما بايد بگويم موزه آرميتاژ در بخش تبليغات بسيار فعال 
اســت به ويژه تبليغات در فضاي باز كــه آرميتاژ در اين زمينه فعاليت وســيعي 
دارد. همچنين آرميتاژ در بيشــتر برنامه هاي تلويزيوني نمايش داده مي شــود. 
برنامــه اي در كانال تلويزيوني »كولتورا« )فرهنگ( روســيه پخش مي شــود كه 
كلكســيون هاي اشــيا تاريخي موزه را پخش مي كند و مجري آن برنامه رئيس 
موزه آقاي ميخاييل باريســوويچ پيوترووسكي اســت. همچنين اخبار برنامه ها 
 و برگزاري نمايشــگاه هاي مــوزه آرميتاژ به طــور منظم از شــبكه هاي خبري

 پخش مي شود. 
اگر موزه هاي ايران به صورت فعال و منظم برنامه ها و نمايشگاه هاي متنوعي برگزار 
كنند و همچنين همكاري هاي خود را با موزه هاي ديگر كشــورها گسترش دهند 
مي توانند بازديدكنندگان زيادي را به خود جذب كنند و علاقه ايراني ها را به فرهنگ 

و تاريخ كشور خود كه يكي از بزرگ ترين تمدن هاي جهان است افزايش دهند. 

 چقدر با تاريخ و فرهنگ ايران آشنايي داريد؟
من در سال گذشته براي نخستين بار به اينجا آمدم و دو ماه در ايران بودم. در اين 
مدت از موزه هاي زيادي بازديد كردم. به گلستان، سعدآباد، موزه هنرهاي معاصر 
و موزه بنياد رفتم. براي من ديدن اشيا تاريخي اواخر دوره قاجار كه به روسيه هم 
مربوط مي شد خيلي جالب بود. دوره هخامنشــي به عنوان عصر طلوع امپراتوري 
پارس ها براي من جذابيت خاصي دارد. همچنين به مطالعه درباره قوم هاي ايراني 
زبان آسياي مركزي به ويژه سغديان علاقه دارم و هنر رئاليسم ايراني برايم بسيار 

تحسين برانگيز است. 

  چه توصیه اي به همکاران خود در ايران براي جذب مردم به تاريخ و 
فرهنگ گذشته خود داريد؟

چند سال پيش در سفري كه به تاجيكستان داشتم با اكبر تورسون يكي از محققين 
برجسته تاجيك ديدار داشتم و ايشان جمله اي به من گفتند: »هيچ سيستمي در 
انزوا نمي تواند توســعه پيدا كند«. براي همين خيلي مهم است تا با ايجاد پل هاي 
ارتباطي، روابط فرهنگي خود با ديگران را گسترش دهيم. به طور مثال ما بخشي از 
ميراث فرهنگي شما را داريم و شما هم بخشي از ميراث ما را و اين خود زمينه را براي 
تبادل فرهنگي فراهم مي كند كه به نوبه خود علايق دو كشور را نيز افزايش مي دهد 

و موجب همكاري هاي فرهنگي بين موزه ها، دانشمندان و هنرمندان مي شود. 
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رییس دانشگاه جامع علمی کاربردی ایلام:
آغاز ثبت نام دوره های کاردانی 
و کارشناسی ناپیوسته دانشگاه 

جامع علمی کاربردی ایلام
ایلام- رییس دانشگاه جامع علمی کاربردی ایلام از 
آغاز ثبت نام متقاضیان پذیرش دوره های کاردانی و 
کارشناسی ناپیوسته دانشگاه جامع علمی کاربردی 

در مهرماه سال جاری خبر داد.
منصور احمدی ا در جمع خبرنگاران ظهار داشت:  
پذیرش دوره های مهندسی فناوری و کارشناسی 
حرفه ای ناپیوســته نظام آموزش دانشگاه جامع 
علمی کاربردی مهرماه سال جاری از چهارشنبه 
۲۱ شــهریورماه آغاز و تا دوشنبه هفته آینده ۲۶ 

شهریور ادامه دارد.
وی افزود: همچنین پذیرش دوره های کاردانی فنی 
و کاردانی حرفه ای ناپیوسته نظام آموزش دانشگاه 
جامع علمی کاربردی مهرماه  از روز دو شنبه هفته 
جاری ۱۹ شهریور آغاز و تا تا روز شنبه هفته آینده 

۲۴ شهریور ماه ادامه دارد.
رییس دانشگاه جامع علمی کاربردی ایلام گفت: 
بر این اســاس متقاضیان در مهلت مقرر و پس از 
مطالعه دقیق دفترچه راهنمای ثبت نام به درگاه 
www.sanjesh. اطلاع رسانی سازمان به نشانی

org مراجعه و نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
احمدی بیان داشت: دانشگاه جامع علمی کاربردی 
یکی از دانشگاه های دولتی و زیر مجموعه وزارت 
علوم است که در اســتان دارای ۸ مرکز آموزشی 
در شهرستان های ایلام، ســرابله، ایوان، مهران، 
دره شــهر و دهلران فعال و دارای ۴ هزار و ۹٠٠ 

دانشجو است.
وی اضافه کرد: این دانشــگاه در زمینــه ارائه وام 
دانشجویی و تقسیط شهریه با دانشجویان همکاری 
داشــته و پایین ترین میزان مبلغ شهریه در بین 

دانشگاهها را دارد.
رییس دانشگاه جامع علمی کاربردی ایلام عنوان 
کرد: رشته های این دانشگاه مهارتی و حرفه ای و  
دارای ۴۷کد رشته در بخش کاردانی و ۴۱ رشته در 

مقطع کارشناسی است.
وی گفت: این رشته ها اکثرا مورد نیاز استان و بر 

اساس نیاز سنجی و رصد محصول دایر می شود.
احمدی اضافه کرد: دانشگاه جامع علمی کاربردی 
امروز در زمینه اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی) 
طرح آباد( و صلاحیت حرفه ای کارکنان و همچنین 
دبیر کارگروه کمیته اشــتغال فارغ لتحصیلان 

دانشگاهی فعالیت می کند.
وی در پایان عنوان کرد: ۷۵درصد فارغ التحصیلان 
دانشگاه جامع علمی کاربردی ایلام جذب بازار کار 
می شوند و کمترین میزان بیکاری بین این افراد 

وجود دارد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان خبر داد:

ساماندهی فضای سبز شهری در 
آستانه فصل پاییز

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
اصفهان به تشــریح برنامه های این سازمان برای 
ساماندهی فضای سبز شهری در آستانه فصل پاییز 
پرداخت و گفت: گل های فصل مانند گل  داوودی، 
مینا چمنی، بنفشه و همیشه بهار در سطح شهر 
هم زمان با سال تحصیلی جدید و ولادت حضرت 

رسول اکرم )ص( کاشته می شود.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری 
اصفهان، مجتبی حق شــناس ضمن تشــریح 
برنامه های این ســازمان برای ساماندهی فضای 
سبز شهری در آستانه فصل پاییز اظهار کرد: کاشت 
گل های فصل ماننــد گل  داوودی، مینا چمنی، 
بنفشه و همیشه بهار در ســطح شهر هم زمان با 
ســال تحصیلی جدید و ولادت حضرت رســول 
اکرم )ص(، رفع خطــر درختــان در تقاطع ها، 
چهارراه ها و ورودی مدارس و پوشش های گیاهی 
 در فضاهای ســرد از جمله اقدامات این سازمان 

در این بازه زمانی است.
وی با بیان اینکه در تابستان سال جاری به دلیل 
افزایش بی ســابقه دمای هــوا و کاهش رطوبت 
بعضــی درختان به ویــژه چنارها دچار آســیب 
شــدند، افزود: اســتفاده از تانکرهای آبرسانی و 
تلاش شــبانه روزی برای حفظ فضای ســبز در 
تابســتان انجام شــد اما با این حال، تنش های 
 آبی به بعضی فضاهای ســبز شــهری آســیب 

وارد کرد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
اصفهان خاطرنشان کرد: برنامه واکاری درختان و 
گیاهان پوششی با گونه های مقاوم به کم آبی در 
دســتور کار قرار دارد و درختانی که در سال های 
اخیر به هر دلیلی حذف یا خشــک شــده اند، تا 
اسفند سال جاری با گونه های مناسب جایگزین 

خواهند شد.

محمد ده بیدیان افزود:این 
طرح ها شامل بهینه  سازی 
فرایندها و روش های کاری 
برای دســتیابی به نتایج 
بهتر، اســتفاده از داده ها 
و تحلیل هــای دقیق برای راهنمایــی تصمیمات 
استراتژیک و عملیاتی ، تشــویق کارکنان به ارائه 
بازخورد و ایده های نوآورانــه که می تواند به بهبود 
عملکرد ســازمان کمک نماید، ادغام فناوری های 
جدید برای اتوماسیون فرایندها و دسترسی آسان  
به اطلاعات، ایجاد سیســتم هایی برای ارزیابی و 
پیگیری عملکرد کارکنان و تیم ها به صورت مستمر، 
آماده  سازی سازمان برای پاسخگویی به تغییرات 
محیطی در کســب و کار  با ســرعت و اثربخشی 

بیشتراز جمله این برنامه ها بوده است.
وی با اشاره به اینکه این اهداف به منظور ایجاد یک 
ســازمان چابک و پویا طراحی شده اند که قادر است 
در محیط  های رقابتی و دائماً در حال تغییر، به خوبی 
عمل کند و از فرصت های جدید به نحو احسن استفاده 

نمایند ادامه داد: معاونت ســرمایه انسانی و توسعه 
مدیریت با تدوین روشی نظامند برای طراحی و اجرای 
فرایند نظرسنجی و شناســایی نظرات، انتظارات، 
رضایت و نیازهای کارکنان، مشتریان و ذینفعان قصد 
دارد با استفاده از داده ها و نتایج به دست آمده اقدامات 
اصلاحــی و برنامه های بهبود همراســتا با اهداف و 

استراتژی های شرکت را تعریف  و اجرا نماید.
ده بیدیان، اظهارداشــت: معاونت سرمایه انسانی و 
توسعه مدیریت با نظارت و پیگیری اداره مطالعات و 
پژوهش های سرمایه انسانی با هدف رسیدن به یک 
فرهنگ پایدار ، همسو با استراتژی و اهداف شرکت و 
افزایش سطح تعامل با کارکنان، بالا رفتن سطح بهره 
وری، قدرتمندسازی هویت و برند سازمانی، افزایش 
قدرت تغییر و تحول آفرینی و ایجاد یک محیط تیمی 
ســالم در بین کارکنان، پروژه ارزیابی و عارضه یابی 
فرهنگ سازمانی با دو روش کمی و کیفی  را اجرایی 
نموده است.  هدف از انجام این پروژه تدوین راهنمای 

رفتاری هلدینگ پترو پالایش اصفهان می باشد.
وی با اشــاره به تدوین و بروز رسانی دستورالعمل 
ها و آیین نامه های حوزه معاونت ســرمایه انسانی 
و توســعه مدیریــت ادامــه داد: با به  روزرســانی 

دســتورالعمل ها و آیین نامه ها، فرآیندهای کاری 
بهینه  تر و کارآمدتر شــده و از بروز مشــکلات و 

ابهامات جلوگیری می شود.
معاون سرمایه انســانی و توسعه مدیریت هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان، درباره بروز رســانی و تدوین 
شاخص های PI  در حوزه ســرمایه انسانی و توسعه 
مدیریت گفت: با به روزرسانی شاخص های عملکردی، 
ارزیابی دقیق تر و منصفانه تری از عملکرد فرایند های 
کاری و کارکنان صورت می گیرد که منجر به شناسایی 

نقاط قوت و ضعف و بهبود مستمر می شود.
ده بیدیان، همچنین پیرامون بررسی و کارشناسی 
ریسک های فرایندی سرمایه انســانی با همکاری 
کارشناسان مدیریت ریســک افزود: با مشارکت و 
نظارت مدیریت محترم ریســک، ضمــن ارزیابی و 
بررسی ریسک های فرایندی در حوزه سرمایه انسانی 
، نقاط ضعف و تهدیدهای موجود شناسایی و اقدامات 

پیشگیرانه و اصلاحی به موقع انجام می شود.
وی درادامه اســتفاده ازفن آوری هــا و روش های 
نوظهوربرای چابک سازی فرایند های منابع انسانی 
را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: با بهره  گیری 
از فناوری هــا و روش های نوظهــور، فرآیندهای 

سازمانی چابک  تر و کارآمدتر شده و توانایی سازمان 
در پاســخگویی به تغییرات و چالش های محیطی 
افزایش یافته اســت . در این خصوص برنامه ها و 
اقداماتی  مانند تولید محتوای دوره های آموزشی 
با اســتفاده از فناوری VR ، مشارکت در پروژهای 
هوش مصنوعی مانند دستیار هوشمند)میز خدمت( 
، پایش سلامت کارکنان، سامانه آموزشی هوشمند 

در حال پیگیری اســت. معاون ســرمایه انسانی و 
توســعه مدیریت هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
گفت:با امید به آینده ای روشن و باور به توانایی بی 
پایان کارکنان اطمینان داریم می توانیم با همدلی 
و مشارکت کارکنان، اهداف هلدینگ پتروپالایش 
 اصفهــان را محقق نموده و به چشــم انداز ۱۴٠۵ 

دست یابیم

معاون سرمایه انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ پتروپالایش اصفهان درگفتگو با روابط عمومی تاکید کرد:

 استفاده ازفن آوری های روز برای چابک سازی منابع انسانی درپالایشگاه اصفهان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه از ارائه بیش از ۲۵٠ هزار 
خدمات بهداشــتی و درمانی به زائرین اربعین حســینی از ۱۷ 
مرداد ماه تا کنون خبرداد و گفت: خدمت رسانی اورژانس پیش 
بیمارستانی از ابتدای ورودی شهرستان کنگاور تا پایانه مرزی 
خســروی بوده و در این ایام ۴٠٠ نفر از نیروهــای اورژانس به 
صورت مستقیم به زائرین اباعبدالله الحسین )ع( خدمت رسانی 

انجام داده اند.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه دکتر محمدی گفت: تاکنون 
در مرکز فوریت های پزشــکی و خدمات سلامت ثارالله واقع در 
پایانه مرزی خسروی، دو اتاق سرد مستقر در نقطه صفر مرزی 

و پایگاه های اورژانس مستقر در مســیر اربعین 3۱ هزار و ۴۷3 
خدمت شــامل: ویزیت پزشــک، خدمات داروخانه، اتاق عمل 

سرپایی و آتل بندی، تزریقات و سرم تراپی انجام شده است.
وی با بیان اینکه تعداد کل مراجعین ویزیت شده در مرکز ثارالله ۷ 
هزارو ۴۴۷ نفر بوده اند که تعداد ۷هزارو 3۸۱  نفر به صورت سرپایی 
درمان و ۶۶ نفر نیز به مراکز درمانی منتقل شده اند گفت:  در این 
مرکز در هر شیفت ۶ پزشک، ۲ پرستار، ۱۲ تکنسین فوریت های 
پزشکی، ۲ ماما، ۲ تکنسین اتاق عمل، یک نفر کارشناس تجهیزات 
پزشکی، ۲ منشی، ۶ نیروی نگهبان و خدمات و ۱۲ نفر به عنوان 

پشتیبانی و عوامل اجرایی مشغول خدمات رسانی نموده اند.
به گفتــه وی ۱٠۸ دســتگاه آمبولانس، ۵ دســتگاه اتوبوس 
آمبولانس، ۵ دستگاه موتور آمبولانس و ۲ فروند بالگرد به زائرین 
اباعبدالله الحسین علیه السلام خدمت رسانی انجام داده است 
و در هر ۲۴ ساعت 3 دستگاه آمبولانس و یک دستگاه اتوبوس 
آمبولانس در مرکز ثارالله جهت اعزام بیماران مستقر بوده است.

وی افزود: در مجموع ۱۵ هزارو ۸۲۶ ماموریت توسط نیروهای 
اورژانس انجام شده که از این تعداد ۱۵ هزارو ۶۴ مورد ماموریت 
غیر ترافیکی و ۷۶۲ ماموریت ترافیکی و ۶ مورد ماموریت با بالگرد 
بوده است که بیشــترین ماموریت ها مربوط به موارد گوارشی و 

گرمازدگی گزارش شده است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمانشــاه همچنین با بیان اینکه 
بمنظور تامین سلامت عزاداران اربعین حسینی تمام پزشکان 
استان و ۴هزار نفر از گروه پرستاری نیز در مراکز درمانی استان به 
حالت آماده باش درآمدند گفت: ۲ هزارو ۱٠٠ پزشک متخصص ، 
پزشک عمومی و گروه پرستاری در مسیر اربعین حضور مستقیم 
داشتند.براساس اعلام دکتر محمدی طی این مدت  تعداد تخت 
های آماده باش استان و تخت های در مسیر اربعین  ۶ هزارو ۹۶۱ 
تخت ، تعداد کل بیماران ۱۲ هزارو ۶۷۸  نفر ، کل جراحی ۴۵۸ ، 
۲ نفر Cpr و بیش از ۷٠٠ نفر تروما )تصادفی و غیر تصادفی( بوده 
اســت.وی از برگزاری پودمان آموزشی آمادگی اربعین ، کارگاه 
مراقبت های پرســتاری در تروما در تمام اورژانس ها ، برگزاری 
کارگاه تب دنگی جهت ۶3٠  نفر از پرســنل و کارکنان ، آماده 
باش تمامی بیمارستان های استان، مدیران ستادی و محیطی 
معاونت درمان، اورژانس های بیمارستانی، آزمایشگاه ها، mri و 
سی تی اسکن و دیگر خدمات پاراکلینیکی و کلینیکی  وانجام 
۲۴٠ بازدید نظارتی جهت بررسی کیفیت خدمات ارائه شده به 

زوار در این مدت نیز خبرداد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی کرمانشــاه در ادامه با اشاره به 
فعالیت کارکنان حوزه بهداشت دانشگاه گفت: با توجه به اهمیت 
پیشگیری و کنترل بیماری های واگیر در تجمعات انبوه و با هدف 

کاهش بار این بیماری ها، کارشناسان گروه پیشگیری و مبارزه با 
بیماری های حوزه معاونت بهداشتی دانشگاه و شهرستان های 
تابعه در مراکز خدمات جامع ســلامت و مرز خسروی اقدام به 
غربالگری زائرین ورودی به کشــور نموده به نحوی که بیش از 
۴٠٠ هزار نفر زائر از نظر علائم ابتلا به بیماری های واگیر بررسی 
شــده و از بین این افراد بیش از 3 هزارو ۶٠٠ مورد دارای علائم 
بیماری های واگیر شناسایی شده و اقدامات لازم برای آنها انجام 
گرفته اســت.دکتر محمدی از بیش از ۸ هزارو ۵٠٠ بازرســی 
توسط بازرسان بهداشت محیط دانشگاه  وبیش از ۸ هزارو۱٠٠ 
بازدید از مراکز تهیه، توزیع و فروش مواد غذایی، اماکن عمومی، 
بین راهی واقامتی در برنامه سلامت اربعین خبر داد و گفت: 3 
هزارو ۵۷۸ مورد کلرسنجی آب شــرب و۴۷۱ بازدید ازسامانه 
های آبرســانی،۴۵ مورد معرفی متصدیان مراکز و اماکن دارای 
تخلف بهداشــتی به مراجع قضایی ، 33 مورد تعطیلی مراکز و 
اماکن متخلف ، ۷ هزارو ۲۹٠ مورد سنجش کیفیت مواد غذایی 
با استفاده ازدستگاه های پرتابل بازرسی،۹3  مورد رسیدگی به 
شکایات مردمی در سامانه بهداشت ۱۹٠ ، ۴ هزارو 3۷۲ کیلو گرم 
موادغذایی غیرمجاز و تاریخ مصرف گذشته توقیف و جمع آوری 
شده و ۴هکتار سم پاشی و گندزدایی نیز در شهر قصرشیرین، 

خسروی، پایانه خسروی و مناطق مرزی انجام گرفته است.

 ایلام-   آذر یعقوبیان : دیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
ایلام ادامه داد: استخراج بی رویه و هرساله این فراورده ها توسط 
بهره برداران به درختان و پوشش جنگلی و مرتعی آسیب رسانده 

است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان ایلام گفت: کمتر 
از ۱٠ درصد پوشش جنگلی این اســتان را درختان بنه )پسته 

وحشی( تشکیل داده است.
یاسم خانمحمدیان اظهار کرد: از ۶۴٠ هزار هکتار پوشش اراضی 
جنگلی استان ایلام حدود ۶٠ هزار هکتار از آن را درختان بنه به 

خود اختصاص داده است.
وی با اشاره به فصل برداشت میوه محلی این درخت موسوم به 
پسته کوهی یا وَنوَشک، افزود: این درخت در ارتفاعات مناطق 
کوهستانی می روید و افراد بومی معدودی یا کوهنوردان قادر به 

برداشت میوه آن هستند.
خانمحمدیان توصیه کرد: بهره بردارانی که اقدام به برداشت میوه 
درخت بنه می کنند، از شکستن شاخه درختان و آسیب زدن به 

آن خودداری کنند.
وی یادآور شــد: در اســتان ایــلام ۱۲۴ تعاونــی بهره برداری 

از فراورده هــای جنگلی مجــوز فعالیت دارند کــه اعضای این 
بهره برداران فراورده هایی نظیــر گَوَن، کتیرا و صمغ درخت بنه 

را استخراج می کنند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان ایــلام ادامه داد: 
استخراج بی رویه و هرساله این فراورده ها توسط بهره برداران به 

درختان و پوشش جنگلی و مرتعی آسیب رسانده است.
وی تاکید کرد: امسال با هدف جلوگیری از تخریب جنگل و ایجاد 
تنفس و ترمیم به اراضی جنگلی، بهره بــرداری از فرآورده های 

جنگلی به مدت سه تا چهار سال ممنوع است.

شــهردار ســاری دردیــدار بــا معــاون عمــران و توســعه وزیــر کشــور ضمن 
مهــم برشــمردن نیــروگاه زباله ســوز ســاری، خواســتار تأمیــن اعتبــار 
 بــرای تســریع در تکمیــل ایــن پــروژه زیســت محیطی در مرکــز اســتان 

شد.
 بــه گــزارش مدیریــت ارتباطــات شــهرداری ســاری، محمدحســین قبــادی 
شــهردار ســاری به همــراه عالیــه زمانــی نماینده مــردم ســاری و میانــدورود 
در مجلــس شــورای اســلامی، ســرهنگ محمدمهــدی اقبــال پــور رئیــس 
ســازمان بســیج ســازندگی مازنــدران بــا مهــدی جمالی نــژاد معــاون عمران 

 و توسعه وزیر کشــور و رئیس ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشــور دیدار 
و گفتگو کرد.

شهردار ساری در این دیدار با مهم برشمردن پروژه نیروگاه زباله سوز ۴۵٠ تنی ساری، 
خواستار تأمین اعتبار جهت تســریع در تکمیل این نیروگاه زیست محیطی در مرکز 

استان شد.
همچنیــن تخصیــص اعتبــار بــرای اجــرای پــروژه هدایــت آب های ســطحی 
 از دیگر مطالبات شــهردار ســاری از رئیس ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های 

کشور بوده است.

لیلا رضوانی- - در مراسمی که با حضور شــهردار کرج ،اعضای شورای شهر، مدیران 
شهری،اصحاب رسانه و جمعی از شهروندان برگزار شد ،چهار پروژه مدیریت شهری به 
طور همزمان درمنطقه شــامل ، پروژه اتصال بزرگراه شهید ناصر بخت به شهرک های 
گلدشت و بهشت سکینه و افتتاح همزمان پروژه های پارک خطی حاشیه بولوار شهید 
رجایی، تجهیز تفرجگاه جنگلی محله جواد آباد و همچنین اتصال معبر خیابان ۲۲ بهمن 

به بولوار شهید ناصربخت به بههره برداری رسید
شــهردار کرج، در آیین بهره برداری از ایــن پروژه ها ، ضمن قدردانــی از تلاش های 
شــبانه روزی همکاران خود در شــهرداری و مدیریت شــهری،گفت: شــهرداری به 
عنوان نهادی خدمت گذار مردم، وظیفه دارد تا زیرساخت های لازم برای زندگی بهتر 
شهروندان را فراهم کند ودر همین راســتا، طی ماه های اخیر شاهد اجرای پروژه های 
 عمرانی متعددی در ســطح شــهر بوده ایم کــه امیدواریم منجر بــه رضایت مندی 

شهروندان شود.
مهرداد کیانی با اشــاره به پروژه های دیگری که در منطقه ۶ کرج افتتاح شده ،افزود: 
بوستان تفریحی خطی حاشیه بلوار شــهید رجایی، تفرجگاه جنگلی محله جوادآباد و 
معبر اتصال خیابان ۲۲ بهمن به بلوار شهید ناصربخت از جمله پروژه هایی هستند که با 

هدف ارتقای کیفیت زندگی شهروندان و ایجاد فضاهای سبز و تفریحی اجرا شده اند.
وی با تأکید بر اهمیت توجه به مناطق کم برخوردار، گفت: در این دوره از مدیریت شهری، 

تلاش کرده ایم تا نگاه ویژه ای به محله هایی داشته باشیم که در گذشته کمتر مورد توجه 
قرار گرفته اند. به عنوان مثال، پروژه تکمیل بلوار ناصر بخت که سال ها نیمه کاره رها شده 

بود، اکنون به بهره برداری رسیده است.
شــهردار کرج به ســاماندهی بازار هفتگی محله جوادآباد، جمــع آوری نخاله ها که از 
درخواست اهالی محله جواد آباد بود ، اشاره کرد و گفت: اقدامات لازم در خصوص رفع 

این مشکلات در اسرع وقت انجام خواهد شد.
کیانی با بیان اینکه کرج در حال حاضر به یک کارگاه بزرگ عمرانی تبدیل شده است، 
ادامه داد: بیش از هزار پروژه کوچک و بزرگ در سطح شهر در حال اجرا است که نشان 

از عزم جدی مدیریت شهری برای توسعه و آبادانی کرج دارد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اهمیت حمل ونقل عمومی، پروژه مترو کرج با جدیت 
در حال پیگیری است و پیشرفت خوبی در اجرای ایستگاه های مختلف داشته ایم.ضمن 
اینکه برای اجرای این پروژه، برنامه ریزی و اعتبارات لازم در نظر گرفته شده که این نشان 

از اهمیت مدیریت شهری در ایجاد زیر ساخت های لازم است.
رئیس شورای اسلامی شهر کرج نیز با تاکید بر اینکه مدیریت شهری با توجه به اجرای 
پروژه های کلان عمرانی نباید از رسیدگی به محلات و مشکلات مردم غافل شویم،گفت: 
در راستای درخواست های مردمی و با تخصیص بودجه توسط شورای اسلامی شهر و در 

جهت رضایتمندی شهروندان محترم این چهار پروژه به بهره برداری رسید.

مســعود محمــدی در آییــن بهــره بــرداری از این پــروژه هــا ضمــن تقدیر از 
تلاش همــه جانبه عوامــل اجرایــی شــهرداری منطقه شــش اظهــار امیدواری 
 کرد تــا بــا بهره بــرداری از ایــن معابــر، بخشــی از مشــکلات ترافیکــی منطقه 

برطرف گردد .
وی با اشــاره به مطالبه دیرینه ســاکنان شهرک گلدشــت در زمینه مشکل ترافیکی 
خاطرنشان کرد:امروز با بهره برداری از این پروژه قسمتی از مشکلات مردم آن منطقه 

کاسته شد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

ارائه بیش از ۲۵۰ هزار خدمات بهداشتی و درمانی به زائرین اربعین حسینی توسط دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام تاکید کرد: سهم درختان بنه از پوشش جنگلی ایلام کمتر از ۱۰ درصد است

شهردار ساری در دیدار با معاون وزیر کشور خواستار شد: تأمین اعتبار جهت تسریع در تکمیل نیروگاه زباله سوز مرکز مازندران

البرز با حضور شهردار و اعضای شورای شهر کرج انجام شد؛ بهره برداری از چهار پروژه مدیریت شهری در منطقه ۶ کرج

استان ها

خبر
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»داستان اسباب بازي« در پيكسار
جابز كمي بعد از تصميمش براي اجازه به لســتر و كاتمــول براي توليد 
فيلم هاي تبليغاتي و كوتاه، خرگوشي را از كلاه جادويي ا ش بيرون كشيد. 
او درباره يك قرارداد بازاريابي و توزيع 26ميليون دلاري با ديسني مذاكره 
كرد كه طبق آن كمپاني ديسني سرمايه لازم براي توليد يك انيميشن بلند 
تهيه شده توسط رايانه را تامين مي كرد. با توجه به اينكه ديسني مشتري 
پيكسار بود و نرم افزار پيكسار را براي مديريت انيماتورهاي معمولي خودش 
خريداري كرده بود، مديرعامل آن مايكل آيسنر و رئيس واحد انيميشن، 
جفري كاتزنبرگ كاملا از اين مساله آگاه بودند كه فناوري پيكسار كاملا نو و 
انحصاري است. ضمنا لستر هم بارقه هايي از هوشمندي را در نوعي جديد از 
انيماتورها از خود نشان داده بود. جابز درباره دو مدير ارشد ديسني قضاوت 
منصفانه اي داشت. او مي گفت آن دو نفر »اشتباهشان اين بود كه فناوري 
را درك نمي كردند. آنها تصور مي كردند پول شان را وسط ميز مي گذارند و 
همه چيز خودش درست مي شود. اما آنها هيچ حسي نداشتند كه واقعا چه 
خبر است.« زمان هايي مي رسيد كه او از بي اعتنايي هايي كه با آنها مواجه 
مي شد، به شدت از كوره در مي رفت. وقتي از او پرسيدند چه چيزي شراكت 
ابتدايي ميان آي بي ام و نكســت را از بين برد؟ گفت: »سران آي بي ام هيچ 
چيزي درباره رايانه ها نمي دانند. هيچ چيز. در مقابل سران ديسني همه چيز 

را درباره اينكه يك فيلم واقعا خوب چيست و چه نيست مي دانند.« 
حتي با وجود اينكه او باور داشت كاتزنبرگ و آيسنر هيچ حسي درباره اينكه 
پيكسار چقدر مي تواند آنها را پيش ببرد نداشتند، جابز متقاعد شده بود كه 
فناوري پيكسار مي تواند در مدل كسب و كار صنعت انيميشن ـ كه يك هنر 
دستي محسوب مي شدـ انقلابي ايجاد كند. وي متوجه شده بود كه شراكت 

با ديسني كم و بيش شركت را حفظ مي كند. 

مديريت تصميمات مديريتي
يكــي از مباحــث مهــم در مديريــت 
تصميم گيري، ثابت قدم بودن در تصميمي 
است كه به عنوان يك مدير اتخاذ كرده ايم 
اما يك سوال بجا هم اين است كه وقتي به 
هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در 
ادامه اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و 

به موفقيت آن اميد داشته باشيم؟
پشتكار، اميد و ثبات همگي از شــروط موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه 
تصميمي كه اشتباه اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 
صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند. از نشانه هاي نرسيدن 
به هدف و اشتباه بودن تصميم اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 

به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته باشد 
به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته باشد 

عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب 
ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم اتخاذ شده 

افزايش شديد ريسك رسيدن به هدف 
به طور كلي از عواملي كه باعث مي شــود تصميم گيري ضعيفي داشــته 
باشيم، مي توان به 5 مورد اشاره كرد: ترس هاي مديريتي، انتخاب نادرست 
و غيرواقع گرايانه هدف، توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به جزئيات موردنياز در 

اتخاذ يك تصميم. 
در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه براي يك مدير نه تنها دليلي بر ضعف او 
نيست، بلكه نشان دهنده اقتدار اوست؛ چراكه نشان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد.بنابراين پيشنهاد مي شــود تعصبات در تصميم گيري ها و 
مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي واقع گرايانه تر به مســائل پيش آمده 

داشته باشيد. 

گوگل، از نوآوري تا اختراع
در طول چند سال اخير، استراتژي گوگل از 
»نوآوري« به »ابداع« تغيير جهت داده است؛ 
ابداع عبارت است از فرايند تبديل پول به ايده 

در حالي كه نوآوري يعني تبديل ايده  به پول.
شــاهد اين امر را مي توان كاهــش معنادار 
محصولات نوآورانه گوگل و تمركز روي توسعه 
كسب و كار از طريق تمليك كسب و كارهاي 
نوآور ديگران دانست. گوگل در چند سال گذشته ميلياردها دلار براي خريد ده ها 
شركت هزينه كرده اســت. اين در حالي است كه در ظاهر همچنان كسب و كار 
اصلي گوگل، پول درآوردن از تبليغات مرتبط با جستجوســت.گوگل در 2 سال 
اخير و به ويژه بعد از مديرعاملي لري پيج به وضوح تلاش مي كند خودش را از »غول 
جستجو« به »غول شبكه هاي اجتماعي« تبديل كند. در واقع در اين استراتژي 
جديد، پلتفرم »گوگل پلاس« محور تمامي فعاليت هاي گوگل شده است. تمركز بر 
تركيب تمامي محصولات گوگل با گوگل پلاس و حذف سرويس هاي پرطرفداري 
مانند گوگل ريدر و تعطيل كردن بسياري از محصولات و اپليكيشن هاي ديگر 
)از جمله گوگل باز، گوگل ويو و …( براي مجبور كردن كاربران به مهاجرت به 
گوگل پلاس از مهم ترين اقدامات گوگل در اين راســتا بوده است. گوگل به اين 
ترتيب مي خواهد بگويد محصول اصلي اش يك پلتفرم شبكه اجتماعي است كه با 
سبدي غني و متنوعي از محصولات ـ از جستجو گرفته تا كتابخانه عظيم ويدئوي 
يوتيوب - تكميل مي شود. در خبرهايي داشتيم كه لري پيج دو برنامه بسيار مهم را 
كه منبع اصلي بزرگ ترين نوآوري هاي گوگل در سال هاي حيا تش بوده اند تعطيل 
كرده تا كاركنانش را روي بهبود حداكثري گوگل پلاس متمركز كند: آزمايشگاه 
گوگل و برنامه صرف 2۰درصد زمان هفتگي روي پروژه هاي شخصي. حالا بايد 

منتظر بمانيم و ببينيم كه آيا گوگل در اين راه جديد هم موفق خواهد بود يا خير؟

تاريخ كسب و كار

يادداشت مدير

كالبدشكافي كسب و كار

كاربرد روابــط عمومي در فضاي كســب وكار و 
تجارت، مي تواند موثر و موفقيت ساز باشد و علاوه 
بر آن در ضمانت ســلامت كار و رسيدن به نوعي 
كســب وكار اخلاقي، نقش مهمــي را ايفا كند. 
 به همين دليل از چند ســال پيش، اصطلاحي را 
به كار بردند به نام »روابــط عمومي تجاري« كه 
بعدها به عنوان شاخه اي از روابط عمومي كاربردي 
و عملي توسط تعدادي از همقطاران محقق، بسط 

و توسعه پيدا كرد. 
روابط عمومــي تجاري، به معنــي كاربرد روابط 
عمومي و بهره برداري از تاكتيك ها و تكنيك هاي 
ارتباطي در راستاي كمك به امر تجارت و ارتقاي 
سود با رويكرد مشــتري مداري و تاكيد بر اخلاق 

كسب وكار و حقانيت مشتري است. 

امروزه عدم توجه به اين شــاخه از روابط عمومي 
كاربــردي، يكــي از معضلات اساســي صنعت 
تجارت در كشور ما محســوب مي شود و همين 
مساله خود در ايجاد مسائل ديگر همچون ضعف 
فرهنگ تجارت، عدم كارايي بازاريابي بين المللي و 

ديپلماسي تجاري موثر واقع شده است. 
بنابرايــن ضعــف در بازاريابي روابــط عمومي، 
هزينه هــاي هنگفتــي را بــر پيكر تجــارت در 
حوزه هاي داخلي و خارجي وارد ســاخته است. 
عدم اســتفاده از متخصصان روابــط عمومي در 
اين امر كه مي توانند از طريق رســانه ها اطلاعات 
مفيدي را در اختيار مشــتريان بالقــوه و بالفعل 
داخلي و خارجي قرار دهند، نهادهاي تجاري را در 
گام اول به سمت اســتفاده از روش هاي تبليغاتي 

مستقيم و پرهزينه ســوق داده است در حالي كه 
كاربرد روابط عمومي تجاري، مي تواند در كاهش 
بار هزينه اي آنها و نيز استفاده از روش تاثيرگذارتر 
ارتباط مستقيم، موثر باشد. از طرف ديگر كاربرد 
روابط عمومي مي تواند در بســط فرهنگ تجارت 
سالم و سودده، موثر باشــد و اين امر تنها از هنر 
 هشتم )روابط عمومي( برمي آيد و ناگزير بايد از آن 

استفاده كرد.
 تلاش در اين زمينــه از طريق موردي و قدم هاي 
مقطعي گرچه موثر اســت، اما به ايجاد و توسعه 
فرهنگ تجارت و كسب وكار نمي انجامد زيرا اين 
توفيق زماني شدني است كه اولا براساس برنامه 
راهبردي ارتباطي باشد و ثانيا تكرار و استمرار با 
رويكرد چندرســانه اي در قالب برنامه راهبردي 

قابليت يابد. 
علاوه بر اين روابــط عمومي تجاري بــه تجار و 
مشتريان بهاي بيشــتري داده و بستري را فراهم 
مي كند تا مشــتريان و فعالان تجاري، همواره در 
بطن تجارت باشــند و در تصميم ســازي فعل و 
انفعالات تجاري، هم انديشــي و همراهي لازم را 

داشته باشند. 
بنابرايــن چنانچــه بتوانيم بســتر نقش آفريني 
روابــط عمومــي را در كســب وكار و تجــارت 
ايجاد كنيــم، مي توانيــم از ظرفيت هاي بالاي 
 هنر هشــتم در رســيدن بــه اهــداف تجاري

 بهره مند شويم.
 اين امر شدني است به شرط تركيب هوشمندانه 

تجارت و روابط عمومي. 

روابط عمومي تجاري

رهبري منابع انساني
معرفي كتاب

كارراهه شغلي چيست؟
به عنوان مدير يك كسب و كار كوچك و علاقه اي 
كه به مديريت صحيح و علمي دارم، معمولا كتب 
و مقالات مديريتي زيادي را در طول سال مطالعه 
مي كنــم. در مباحث مديريت منابع انســاني، با 
اصطلاح »كارراهه شغلي« بسيار برخورد داشته ام. 
مي خواستم توضيح دهيد منظور از اين اصطلاح 

چيست؟
كارشناس: دنياي شغلي، دنياي پيچيده اي است؛ يا 
بايد براي خود كار كني يا ديگران. البته در هرحال 
آنچه اتفاق مي افتد در يك شبكه اجتماعي معنا 
مي يابد اما درجه اي كه فــرد بر قلمرو كارها تاثير 
مي گذارد، ميزان آزادي عمل او را تعيين مي كند و 

هر يك از ما كارراه هايي داريم. 
از زماني كه نسل استخدام هاي رسمي ساقط شد 
و پيشرواني نظير پيتر دراكر و تام پيترز هم بر طبل 
ساختن امنيت شغلي توسط خود افراد كوبيدند، 
توجه به شكل دهي هوشــمندانه به كارراهه در 
كشورهاي پيشرفته مضاعف شــد و شاخه هاي 
نوينــي از دانش پديد آمد. مثــلا گالوپ، در يك 
پيمايش 2۰-3۰ســاله، قوانين كهنه اي كه بايد 
به زباله داني افكند را شناســايي كرد و در عوض 
قوانين جديد با محوريت توجه به نقاط قوت فردي 
را معرفي كرد. از اين رو هر يك از ما بايد به كارراهه 
خود جدي فكــر كنيــم و آن را در ذهن و عمل 

ترسيم كنيم. 
در چنين فرايندي يكي از موضوعات بسيار مهم، 
توجه به سازماني است كه در آن كار مي كنيم يا 
مي خواهيم به آن بپيونديم. داشتن درك درست 
از متناسب بودن ويژگي هاي فردي با ويژگي هاي 
ســازماني، به ما در انتخاب محل خدمت كمك 
خواهد كرد. اين موضوع بيش از 3۰ســال است 
كه به جد مــورد توجه پژوهشــگران قرار گرفته 
است. در واقع موضوع، اســتعداد و توانايي ما يك 
بعُد ماجراست و فرهنگ، فضا و عوامل ساختاري 
سازمان مورد نظر بعُد مهم ديگر. درباره استعداد 
و توانايي فردي، به قول روان شناســان، تناسب 
شخصيت شما با شغل مورد نظر بسيار مهم است اما 
درباره فرهنگ و زمينه سازماني، بايد مطمئن شد تا 
 چه اندازه آرزوها، نيازها و خواسته هاي ما با سازمان 

تناسب دارد.

اورژانس كسب وكار مهارت

وقتي تيمي را براي انجام كاري شكل مي دهيد، 
چقدر به تفاوت آدم ها در تيم توجه مي كنيد؟ به 
اين كه آدم هاي مختلف بــراي كارهاي متفاوت 
ساخته شــده اند و احتمالا قوانين يكسان براي 
همــه كار نمي كند؟ به اين فكــر كرده ايد فردي 
كه در تيم قرار اســت حضور داشــته باشد بايد 
بــر مبنــاي توانايي هايــش كار كند نــه نقاط 
ضعفش؟ به اين كه فداكاري و ازخودگذشــتگي 
 بيجــا ممكن اســت بزرگ تريــن ضربــه را به

 تيم بزند؟
 به اين كــه بعضي  افــراد تنها كه باشــند بهتر 
كار مي كننــد تــا زمانــي كــه در جمــع قرار 
مي گيرنــد؟ به اين موضــوع فكــر كرده ايد كه 

برداشــت افراد از هدفــي كه قرار اســت به آن 
 دســت پيدا كنيد ممكن اســت چقــدر با هم

 متفاوت باشد؟
وقتي عضو يك تيم هســتيد چقدر بــه اين فكر 
مي كنيد كه هدف براي شــما چه معنايي  دارد؟ 
آيا معني و دليلي كه شــما در انجــام دادن كار 
پيدا مي كنيد بــه اندازه كافي پررنــگ، واضح و 
همســو با ديگر اعضاســت؟ آيــا به ايــن فكر 
مي كنيــد كــه كاري را انجام دهيد كــه در آن 
عالــي هســتيد؟ چقــدر توانايي هاي خــود را 
 مي شناســيد و فعاليت ها در تيم را بر اساس آنها 

انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكــر مي كنيد كــه چالش ها ممكن 

اســت نتيحــه عــدم درك صحيــح متقابــل 
و عــدم درك درســت هــدف باشــد؟ الگــو و 
ســبك كاري خود را مي شناســيد و مي توانيد 
بــه هم تيمي هــاي خود ايــن ســبك و الگو را 
 توضيــح دهيد تــا از ســوءتفاهم هاي احتمالي 

جلوگيري شود؟ 
چــه در نقــش شــكل دهنده تيــم و چــه 
در نقــش عضــو آن، آيــا زمان هايــي را بــه 
 مــرور دســتاوردها و نــه فقــط نقــاط منفي 

اختصاص مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، 
راهبري و فعاليت در تيم يا گروه بايد به آنها جواب 

صريح و شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم

در دنياي منابع انساني، يكي از بزرگان معاصر اين 
روزها، ديويد اولريش است كه نگاه متفاوتي را در 
حوزه منابع انساني مطرح  و رويكرد ارزش آفريني 
 را جايگزيــن نــگاه ســنتي بــه منابع انســاني 

كرده است. 
او جايگاه واحد منابع انســاني را از يك كارگزيني 

ســاده به يك شريك اســتراتژيك ارتقا مي دهد. 
يكي از كتاب هــاي وي، كتاب »رهبــري منابع 
انساني« اســت كه با ترجمه دكتر بهروز قليچ لي 
توسط انتشارات سرآمد منتشر شــده است. اين 
كتاب حاوي نكات بسيار ارزشمندي در نقش هاي 
منابع انســاني اســت و نكات فراوانــي از تجربه 

شــركت هاي مختلف در زمينه منابع انساني ارائه 
مي كند كه كاملا عملياتي اســت. اولريش در اين 
كتاب تئوري هــاي خود را به زيبابي در پوشــش 
اين مثال ها طــرح مي كند. مثلا وقتي ســخن از 
بهبودهاي منابع انســاني مي گويــد، حرف هاي 
عجيب و دور از ذهــن و طرح هــاي خيالي ارائه 

نمي كند، بلكه درباره اتوماســيون اداري و بهبود 
فرآيندها و ارائه خدمات صحبت مي كند كه امروزه 
در بسياري از ســازمان هاي ايراني نيز وجود دارند 
و استفاده مي شــوند. اين مثال ها، خواننده اي را 
 كه در اين حوزه ها تجربه عملي داشــته باشــد، 

به وجد مي آورد.


